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استاندار زنجان در جلسه مناسب سازی فضای شهری:

نبود مناسب سازی شهری
»عصر ملتّ« از وضعیت بازار گزارش می دهد:

داغِ گرانی  
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ّعصرملت
علی اکبر شیوخیسرمقاله

وضعمان خوب است !
اوضاع سخت و سهل در عرصه های مختلف به نگرش 
افراد به موضوع بستگی دارد . این تفاوت نگرش ها و بینش 
هاســت که موضوع را بیان می کنــد. تضاد منافع و مصالح 

فردی و اجتماعی از این منظر مورد توجه می باشد.
اگر بخواهیم از تئوری پــردازی در عرصه ای که اغلب 
جامعه با درگیر هستند صرف نظر کنیم و عینیت ها را مورد 
توجــه قرار دهیم تضاد منافع و مصالح و تفاوت بینش ها و 

نگرش ها عیان تر می گردد.
نــگاه اول ؛ اغلب منتقدان اوضــاع اقتصادی و مردم بر 
ایــن باور باورند ، اوضاع اقتصادی کشــور چندان مطلوب 
نیســت و مردم دهک های متوســط به پایین از این اوضاع 

رنج می برند.
نگاه دوم ؛ متولیان و مسئولانی هستند که بر اریکه قدرت 
سوار بوده و اوضاع را آنگونه که می خواهند تحلیل و تفسیر 
می نمایند و خروجی این تحلیل ها و تفسیر ها عادی بودن 

شرایط است.
تفاوت نگاه اول و نگاه دوم بستگی به میزان برخورداری 

از منافع و مصالح و تفاوت در نگرش ها و بینش هاست.
چندی پیش با یکی مســئولان دانشــگاه آزاد زنجان هم 
صحبت شدم . در خلال گفت و گوها اوضاع فعلی دولت و 
بالا و پایین شدن قیمت ها و بازار ارز و سرمایه و تحولات 
اجتماعی مورد پرســش قــرار گرفت . بنا شــد تحلیلی از 
وضعیت عمومی با توجه به اطلاعاتی که دارم ارائه کنم البته 

صرف نظر از درستی و نادرستی آن !.
به جهت تشابه در اوضاع و تحولات ، وضعیت دانشگاه 
و اینکه دانشــگاه جزئی از کلان اســت ، موضوع را مورد 
پرســش قرار دادم که با خونسردی و اطمینان پاسخ شنیدم : 

»وضعمان خوب است«!!! .
مسئول مربوطه سئوال کرد ، شــما بگویید و بنده هم با 
اســتناد به صحبت های ایشان و پاسخ همیشگی نمایندگان 
دولت پاسخ دادم ؛»وضع خوب اســت«!!! . البته این پاسخ 
مورد رضایت پرســش کننده قرار نگرفت و مدعی گردید 
پاسختان مستدل نیســت و خیلی استدلالهای دیگر در نفی 

پاسخ.
یاد حکایتی افتادم که شــخصی مطرح کرد و می گفت ؛ 
پدرم »سید« و از بزرگان یکی از شهرهای شمالغرب کشور 
بود. چند مدتی از زادگاهمان به یکی از شهرهای دور رفته 
بودند و هنگامــی که قصد مراجعت به محل ســکونت و 
زادگاهمان را داشــتند جمعی از مردم آن دیار به استقبالش 
رفتند و پدر بزرگم نیز در میان جمعیت حاضر بود و صفا و 

خلوص آنان را نظاره گر بود.
پدر سوار بر اسب به دروازه شهر رسید و مردم به استقبال 
و پیشــوازش رفتند. در برابر ابراز احساسات صمیمانه مردم 
پدر دستی به آنان تکان می داد و تشکر می کرد. پدر بزرگ 
نزدیکتر رفت و به آرامی به پدرم گفت ، پســرم ! از اســب 
پیاده شــو و همراه مردم باش. پدر بزرگ به پدر می گفت ؛ 
نگاه شما به مردم از روی اسب نگاه از بالا به پایین است و 
نگاهی واقعی نیســت و زمانی این نگاه واقعی می گردد که 

در میان آنان باشی.
تعبیر زیبا و نگاه ژرفی که رهبر معظم انقلاب تابســتان 
سال جاری با دولتمردان مطرح کردند :»بروید در میان مردم«

سخن آخر ؛ اگرجای اسب و میز در شرایط امروز جامعه 
عوض گردد توصیه می شــود ، مدیران و مســئولان قدری 
از پشــت میزهایشــان به بطن جامعه رجــوع کنند تا بلکه 
تصویری واقعی و فهم درست از اوضاع آنگونه که مردم می 
بینند بتوانند درک کنند.اوضاع اقتصادی کشور سخت است 

و درک مردم به شرایط واقعی تر است.

عصرملّت - آموزش و پرورش استان زنجان 
بر »پاشنه سیاســت« می چرخد ، جمعیت انبوه 
آن برای سیاست ورزان و سیاسی کاران وسوسه 
بر انگیز است و کشیدن دندان طمع از بزرگترین 
مجموعه انســانی بــرای »نهادهای سیاســی« و 

»سازمان های رای« امری دشوار است.
بازنشسته شــدن »مرتضی تمجیدی« از راس 
سازمان آموزش و پرورش زنجان در روز های 
منتهــی به ســال 1397 یک بار دیگــر نگاه ها 

را متوجه این ســازمان کرد. چپ و راســت ، 
اصلاح طلب و اصولگرا اســب ها زینت دادند 
تا در مســابقه کسب قدرت شــرکت نمایند و 
بر صدر بزرگترین نهاد فرهنگی و آموزشــی و 
تربیتی بنشــینند. همه چهره ها و مهره ها برای 
کســب عنــوان »مدیر کل آمــوزش و پرورش 
اســتان زنجان« به خیابان ســپهبد قرنی تهران 
 رفــت تا بلکــه هر کســی قدرتــش بیش بود

بر صدر نشیند.
صفحه 2

مجسمه ساز زنجانی در گفتگو با »عصر ملتّ«:

در آثارم با مخاطب 
ارتباط برقرار می کنم

گفتگوی »عصرملتّ« با ملی پوش تکواندو:

پومسه بانوان زنجان
 حامی مالی ندارد 
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»عصر ملتّ« از یک سنت قدیمی گزارش می دهد:

صفحه 4حلاوت يلدا در زنجان کهن

گزارش »عصرملتّ« از برکناری مدیرکل آموزش و پرورش استان زنجان؛

عزلِ شبانه

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان مطرح کرد:

تغییر الگوی انتقال HIV به اعتیاد تزريقی 
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»دکتر علي اصغر صفري« مدیر نمونه کیفي استان طی دو سال پیاپی، در گفتگو با »عصرملتّ«:

میزان حمایت مالی از پروژه های تحقیقاتی در راستای ارتقای کیفیت کافی نیست

عصرملّت - نوزدهمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی، فن آوری 
و فن بازار اســتان زنجان در ســال 1397 غرفه دانشگاه علوم پزشکی 

زنجان توانست عنوان نمونه غرفه های نمایشگاه را کسب کند. 
بــه گزارش عصرملّت و بــه نقل از روابط عمومی دانشــگاه علوم 
پزشــکی و خدمات بهداشتی و درمانی اســتان زنجان ، به مناسبت فرا 
رســیدن هفته پژوهش و فن آوری، نوزدهمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش، فن آوری و فن بازار با حضور شرکت های فناور، دستگاه های 

اجرایی و دانشگاه های استان برگزار شد.

این نمایشگاه که از تاریخ ۲1 الی ۲3 آذرماه 1397 در محل کارخانه 
کبریت زنجان برگزار شــد، دستاوردهای پژوهشــی و فناوری مراکز 
مختلف علمی و دانشــگاهی در معرض بازدید عموم قرار گرفت و در 
پایان نمایشگاه غرفه دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 

استان زنجان به عنوان »غرفه نمونه« انتخاب شد.
در این نمایشــگاه 1۰ دستگاه دولتی و ۶۰ هسته و واحد فن آوری و 
همچنین شــش استارتاپ از خروجی دوره استارتاپی در این نمایشگاه 

حضور داشتند.

غرفه دانشگاه علوم پزشکی زنجان نمونه شد 

عصرملّت - رئیس کمیسیون نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر زنجان با بیان اینکه 
مردم از اجرائیات ناراضی هستند، گفت: نباید برخورد دوگانه در مقابل مردم داشته باشیم، 

اصلا تا کی مردم باید نظاره گر این فجایع باشند؟
احمد نصیری در جلســه علنی شــورای اسلامی شــهر زنجان، اظهارکرد: از شهرداری 

می خواهیم کار متمرکز در زمینه اجرائیات انجام دهد و از نابه سامانی موجود رها شود.
وی با انتقاد از افرادی که مانع اجرای امور می شــوند، با اشــاره بــه اینکه درباره آغاز 
ســبزه میدان نیز یکی از اعضای شــورا اعلام کرده است که این پروژه امروز آغاز می شود، 
گفت: ما در تلویزیون اعلام کردیم که در ســه ماهه نخست اعلام می شود، ولی نه تنها در 
ســه ماهه دوم عملیاتی نشد، در سه ماهه سوم نیز اتفاق نیفتاد، اما باید در سه ماهه چهارم 

آغاز شود، پس یا مطلبی را به مردم اعلام نکنید یا آن را اجرایی کنید.
رئیس کمیســیون نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر زنجان با اشاره به اینکه قوانین 
دســت و پاگیر و آدم های دست و پاگیرتر، دست ها و پاها را گرفته و نمی گذارند پروژه ها 

اجرایی شود، گفت: از استاندار زنجان انتظار داریم این موضوع را مدنظر قرار دهند.

عصرملّت - فرمانده نیروی انتظامی با اشــاره به اینکه نیروی انتظامی 
حدود 7۰۰ کلانتری دارای مرکز و دفتر مشاوره است، گفت:در این مراکز 
دو نفر از مشــاوران دعواهایی که به کلانتری ها ارجاع می شود را به جز 

جرائم خشن بررسی می کنند.
به گزارش فارس، ســردار حســین اشــتری در آئین تکریم و معارفه 
فرماندهی انتظامی ضمن گرامیداشــت شهدای هشت سال دفاع مقدس و 
شهدای مدافع حرم اظهار کرد: استان زنجان یکی از استان های پیش تاز در 

عرصه های دفاع از نظام مقدس جمهوری اسلامی بوده است.
فرمانده نیروی انتظامی با اشــاره به نقش تاثیرگذار استان در پیروزی 
انقلاب و تقویم شــهدای گرانقدر در هشت سال دفاع مقدس افزود: در 
دهه های گذشته هرجا لازم بوده مردم متدین و ولایت مدار زنجان حضور 
داشــته اند و در حوزه عزاداری برای امام حسین)ع( استان زنجان وجهه 

بین المللی دارد.
وی با اشــاره به اینکه اســتان زنجان در حوزه آســیب های اجتماعی 
جایــگاه خوبــی دارد، بیان کرد: جرائم و آســیب های فضای مجازی در 

کشور 7۰ درصد نسبت به سال قبل رشد داشته است.
سردار اشتری با اشاره به اینکه هر شهری که از نظر مبانی دینی قوی تر 
باشد جرائم در آن کمتر است، گفت: وقتی یک روحانی در محلی فعالیت 

دارد، مشکلات نیروی انتظامی در آن محل کمتر است.

وی با اشاره به اینکه نیروی انتظامی حدود 7۰۰ کلانتری دارای  مرکز 
و دفتر مشــاوره است، افزود: در این مراکز دو نفر از مشاوران دعواهایی 

که به کلانتری ها ارجاع می شود را به جز جرائم خشن بررسی می کنند.
ســردار اشتری با اشــاره به ارجاع ۴۰۰ هزار پرونده به این 7۰۰ مرکز 

مشاوره گفت: از این آمار 7۰ درصد منجر به صلح شده است.
وی با اشاره به اینکه فراموشی بافت سنتی و سنت های موجود در این 
بافت منجر به افزایش آســیب ها شده است، گفت: قبلا چون بزرگترها با 

میانجی گری بین زوجین صلح  می دادند آمار طلاق کمتر بود.
سردار اشــتری با بیان اینکه در استان زنجان هم اکنون ظرفیت استفاده 
از خانواده های برای کاهش آســیب های اجتماعی وجود دارد، تاکید کرد: 
ما اگر به دنبال کاهش آسیب های اجتماعی هستیم باید از خانواده شروع 

کنیم.
فرمانده نیروی انتظامی اســتان زنجان با اشــاره به اینکه برای کاهش 
جرائم همه باید دســت به دست هم دهند و فقط مسؤول و دستگاه های 
امنیتی و قضایی پای کار نباشــند، گفت: باید هرکســی که در این حوزه 

توانایی دارد، پای کار آمده و کمک کند.
وی بر ضرورت اســتفاده از ظرفیت مردم برای کاهش مشکلات تاکید 
کرد و گفــت: هر زمان مردم در صحنه بوده انــد کارها خوب پیش رفته 

است.
فرمانــده نیروی انتظامی با اشــاره به اینکه اعتماد بــه نیروی انتظامی 
بالاترین سرمایه اســت، تصریح کرد: ســال قبل، اعتماد مردم به نیروی 

انتظامی نسبت به سنوات قبل ارتقا یافته بود.
وی در ادامه به فتنه دی ماه سال قبل نیز اشاره کرد و گفت: پس از آن 
نیز اتفاقاتی در کشــور رخ داد که موضوع کازرون، کامیونداران، تعطیلی 

کارخانجات که در همه آنها نیروی انتظامی پای کار بوده است.
ســردار اشتری با اشاره به اینکه نیروی انتظامی باید طوری کار کند که 
وقتی مجرم جرمی مرتکب می شــود تــن و بدنش بلرزد و پلیس با پنجه 
فولادیــن با آنها برخورد کند؛ افــزود: در مقابل مردم باید با دیدن نیروی 

انتظامی احساس امنیت و آرامش کنند.

رئیس کمیسیون نظارت و پیگیری شورای شهر زنجان:

برخی مديران استان دست و پاگیرتر از قوانین
 دست و پاگیر هستند

سردار اشتری در زنجان مطرح کرد

بین اعتقادات دينی و جرائم رابطه معکوس معنی داری وجود دارد



عصرملّــت ؛ علی اکبر شــیوخی - 
آموزش و پرورش اســتان زنجان بر »پاشنه 
سیاســت« می چرخد ، جمعیــت انبوه آن 
بــرای سیاســت ورزان و سیاســی کاران 
وسوســه بر انگیز است و کشــیدن دندان 
طمع از بزرگترین مجموعه انســانی برای 
»نهادهای سیاســی« و »سازمان های رای« 

امری دشوار است.
بازنشسته شــدن »مرتضی تمجیدی« از 
راس ســازمان آموزش و پــرورش زنجان 
در روز های منتهی به ســال 1397 یک بار 
دیگر نگاه ها را متوجه این ســازمان کرد. 
چپ و راســت ، اصلاح طلب و اصولگرا 
اســب ها زینت دادند تا در مسابقه کسب 
قدرت شرکت نمایند و بر صدر بزرگترین 
نهاد فرهنگی و آموزشی و تربیتی بنشینند. 
همه چهره ها و مهره ها برای کسب عنوان 
»مدیر کل آموزش و پرورش استان زنجان« 
به خیابان ســپهبد قرنی تهران رفت تا بلکه 
هر کسی قدرتش بیش بود، بر صدر نشیند.
اختلافات درون گروهی و برون گروهی 
در نهادهایی که ســودای رسیدن به قدرت 
داشتند برای انتخاب تشدید شد و »کلاف 
سر در گم« سیاسیون زنجان به نهاد »تعلیم 
و تربیت« رســید. نام ها و نشان ها پی در 
پی برای تصدی مسئولیت مطرح گردیدند 
تا اینکه در فراسوی جنگ قدرت و شهرت 
قرعه به نام » مریم رشــتچی« افتاد و بدین 
ســان »خانم معلم« سکاندار بزرگترین نهاد 

تعلیم و تربیت استان زنجان شد.
انتصاب بانوی معلم بر صدر نهاد تعلیم 
و تربیــت زنجــان ظاهرا بــه مجادلات و 
معادلات رقابت برای کســب قدرت پایان 
ندارد و شــاید راهی تازه برای کشمکش 
تازه منصوب  ناشــیانه مدیرکل  اقدام  بود. 
برای عــزل رئیــس آمــوزش و پرورش 
ناحیه۲ زنجان در آستانه روز معلم و برخی 
اظهارات و گلایه های رسمی و غیر رسمی 
کار »خانم مدیــرکل« را ناهموار کرد و به 

ورطه دشواری کشاند.
»مریم رشــتچی« بعد از عزل »حســن 
مظفری« مدیر ناحیــه ۲ آموزش و پرورش 
زنجان در اظهار نظری کم سابقه نمایندگان 
اســتان زنجان را متهم به دخالت در مسائل 
آموزش و پرورش و عزل و نصب های آن 
کرد. اظهاراتی که به مذاق نمایندگان مجلس 

و مسئولان عالی دولت خوش نیامد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان زنجان 
در پاسخ به ســئوال یکی از رسانه ها مبنی 
بر اینکه برخی نمایندگان مجلس و به طور 
خاص علی وقفچی نماینده زنجان و طارم 
در مجلس شورای اسلامی در انتصاب های 
آموزش و پرورش نقش داشــته و لیســتی 
را برای عزل و نصب افــراد ارائه داده اند 
و همین طور تغییــر ناگهانی مدیر آموزش 
و پــرورش ناحیه ۲ زنجان ، پاســخ داد : 
»حسن مظفری از نیروهای خدوم آموزش 
و پرورش است و خود اصرار بر این داشت 
که از زنجان به تهران بــرود.«. ادعایی که 

هیچگاه از سوی مظفری تایید نشد.
اما در آن ســوی موضوع ، علی وقفچی 
نماینده زنجان و طارم در مجلس شــورای 

اســلامی در گفت و گو بــا »پایگاه خبری 
– تحلیلــی پیام ملّــت« اظهارات مدیر کل 
وقت آموزش و پــرورش زنجان را مردود 

اعلام کرد. 
»مریم رشــتچی« در این نشست خبری 
بر اعمال رفتار سیاســی نمایندگان مجلس 
بر آمــوزش و پرورش صحه گذاشــت و 
مدعی گردید:»فشــار نماینــدگان برای از 
عزل و نصب ها معمولاً در دو سال نخست 
نمایندگی اتفاق می افتد و خوشــبختانه من 
در دو سال دوم مســئولیت مدیرکلی را به 
عهده گرفتــم و افرادی که برای آموزش و 
پرورش انتخاب می شوند از داخل بدنه به 
این نهاد هســتند که تغییرات هم به شکل 

کارشناسی انجام می شود«.
بگو ومگو ها بین دولتی ها و مجلســی 
ها مدتی در انظار عمومی مســکوت ماند 
و گویا شــعله این آتــش فروخفته بود که 
ناگهان در »میانه مرداد« زبانه کشید و مدیر 
کل آمــوزش و پرورش با صــدای بلند از 
فشار سیاسی برای انتصاب مدیر آموزش و 

پرورش ابهر سخن گفت.
وی در گفت و گو بــا خبرگزاری مهر 
ادعا کرد :»در انتخاب مدیر جدید آموزش 
و پرورش ابهر زیر بار فشــارهای سیاسی 
غیرســازنده نخواهیم رفــت. هدف ما این 
است که استقلال خود را حفظ کرده و زیر 
بار فشارهای سیاسی که ســازنده نیستند، 
نرویم. داشتن تجربه مدیریتی، بازگرداندن 
آرامش بــه ابهر، داخــل مجموعه بودن و 
خوش فکر و شایســته بــودن، مهم ترین 
ویژگی هایــی خواهد بود کــه در انتخاب 
مدیــر جدید آموزش و پــرورش ابهر در 
نظر خواهیم گرفت« و » در برابر فشارهای 
سیاسی که بخواهند به تصمیمات آموزش 
و پرورش لطمه بزنند، کوتاه نخواهیم آمد«.

اظهارات غیررسمی و حاشیه ساز »مریم 
رشتچی« مدیر کل وقت آموزش و پرورش 

اســتان زنجان با یک رسانه محلی یک بار 
دیگر فضای سیاسی زنجان را ملتهب کرد. 
وی دراین گفت و گو که بیشــتر به »گلایه 
و درد دل« شبیه بود محمد عزیزی نماینده 
ابهر و خرمدره و سلطانیه را به اعمال فشار 
سیاسی به آموزش و پرورش متهم کرد.    

بــده و بســتان و زورآزمایی دولتی ها و 
مجلســی ها از »دیار فــراخ زنجانی ها« به 
»لابی تاریک تهرانی ها« رسید و در روزهای 
منتهی به دی ماه 1397 و در میانه گرم فصل 
امتحانــات و در یک عصــر پاییزی برگی 
کوچک از ابلاغ سرپرستی به نام نعمت الله 
محمدی مسئول حراست اداره کل آموزش 
و پرورش اســتان زنجان زدند تا بدین گونه 
دوران 7 ماهــه تصــدی »خانــم معلم« بر 

آموزش و پرورش زنجان به پایان برسد.
برکناری زود هنگام مدیر کل آموزش و 
پرورش زنجان نگاه را به نمایندگان مجلس 
منعطف کرد و نــام محمد عزیزی نماینده 
ابهــر و خرمدره بیش از دیگــران بر زبان 

جاری شد.
ابهر، خرمدره  نماینده شهرستان های  اما 
و ســلطانیه در مجلس شورای اسلامی در 
گفــت و گو با خبرنگار»پایــگاه خبری – 
تحلیلی پیام ملّت« بــا رد هرگونه دخالت 
در عزل مدیرکل آموزش و پرورش استان 
زنجان گفــت: تغییر مدیــرکل آموزش و 
پرورش زنجان تصمیم وزارتی بوده است 

و به نمایندگان ربطی ندارد.
محمد عزیزی با اشاره به تغییر ناگهانی 
و زودهنگام مدیــرکل آموزش و پرورش 
اســتان زنجــان افــزود : شــایعه دخالت 
نمایندگان اســتان زنجان در تغییر مدیرکل 
آموزش و پرورش اســتان زنجان صحت 

ندارد.
وی افزود: تغییــر و جابه جایی مدیران 
امری مرســوم و رایج است و این موضوع 
اجرایی  در حیطه صلاحیت دســتگاه های 

کشور اســت و تغییرات بنابر نیاز، اهمیت 
و ضرورت اتفاق می افتد.

نماینده شهرســتان های ابهر، خرمدره و 
سلطانیه در مجلس شورای اسلامی گفت: 
تحولات مدیریتی از اختیارات دستگاه های 
اجرایی اســت و  به مجلــس و نمایندگان 

ارتباط ندارد.
نماینده مــردم زنجام و طارم در مجلس 
شــورای اســلامی ، تــوپ را بــه زمین 
»وزیرآموزش و پرورش« شــوت کرد و با 
قاطعیت اعلام کرد از کیان دســتگاه تعلیم 
و تربیــت دفاع خواهد کرد و مدعی شــد 
»موضــوع برکنــاری زودهنــگام مدیرکل 

آموزش و پرورش را پیگیری می کنم«.
علــی وقفچــی در گفتگو بــا خبرنگار 
»پایــگاه خبری – تحلیلی پیام ملّت « اقدام 
وزیر آموزش و پرورش را نادرست عنوان 
کرد و افزود : اقدام وزیر آموزش و پرورش 
در برکناری مدیــر کل آموزش و پرورش 

استان زنجان غیرقابل توجیه است.
وی افــزود: از کیــان دســتگاه تعلیم و 
تربیت کشــور دفاع می کنم و دفاع از مدیر 

برکنار شده را در این راستا می دانم.
نماینــده زنجــان و طــارم در مجلس 
شــورای اسلامی اضافه کرد: شیوه برخورد 
دســتگاه تعلیم و تربیت با قشــر فرهیخته 
بانوان غیرموجه و غیرقابل توجیه اســت و 
وزیر باید پاسخگوی رفتار و اقدام خودش 

باشد.  
وقفچــی تصریــح کرد: گمــان می کنم 
برکناری مدیرکل آموزش و پرورش زنجان 
محصول مجموعــه ای از اطلاعات غلطی 

است که به وزیر ارائه شده است.
مدیــرکل  بازگشــت  داد:  ادامــه  وی 
برکنارشــده در شــرایط فصل امتحانات و 
مشــکلات و تنگناهای فعلــی آموزش و 
پرورش استان زنجان کمترین آسیب را به 

این مجموعه وارد خواهد کرد.

اما روایت نظری مدیرکل روابط عمومی 
وزارت آمــوزش و پــرورش از دخالــت 
برخــی نمایندگان مجلس در انتصاب های 
استانی خط ســیری در بازی قدرت دارد. 
وی بــا انتشــار توئیتی نوشــت » دخالت 
برخی از کننــدگان مجلس در امور داخلی 
آموزش و پرورش اســتان ها و شهرستان 
ها به حد غیرقابل تحمل رســیده. مدیران 
تحولگرای آموزش و پرورش، تحت فشار 
انتصابات قومی و قبیله ای هستند. آموزش 
و پرورش، سازمان رای کسی نیست!«. اما 
بــه حقیقت آموزش و پرورش برای برخی 
نمایندگان مجلس و سیاســتمداران و اهل 

قدرت »سازمان رای« است. 
استاندار زنجان و دیگر مسئولان در قبال 
این قضیه سکوت اختیار کرده اند. گمان بر 
این مــی رود که آموزش و پرورش زنجان 
میانــه خوبی با آرامش و ســکون ندارد و 
حاشــیه بر متن این نهاد آموزشی و تربیتی 

غلبه دارد. 
علیرضا کاظمی معاون پرورشــی وزیر 
آمــوزش و پرورش در ســکوت خبری و 
بدون حضور رسانه ها با حضور در زنجان 
نعمت الله محمدی را به عنوان سرپرســت 
ااداره کل آمــوزش و پرورش معرفی و از 
مریم رشتچی طی دوران مسئولیت قدردانی 
کــرد. مریم رشــتچی در آخرین جلســه 
اداری ســازمان آموزش و پرورش ضمن 
طلب حلالیــت از فرهنگیان زنجان گفت: 
مسؤولیت ها ماندنی نیست، مهم »خدمت« 

است که ماندگار می باشد.
با پایان یافتن تغییر ســکاندار آموزش و 
پرورش زنجان و ســکوت ظاهری طرف 
هــای درگیر ماجرا گمــان می رود چالش 
جدی این نهاد بزرگ تعلیم و تربیت رنگ 
دیگری به خود خواهد گرفت و باید منتظر 
ماند تا دید در آینده بر رخسار زرد این نهاد 

آموزشی و تربیت چه خواهد آمد؟. 

عصرملّــت -  رئیس شــورای اصلاح 
طلبان استان قزوین گفت: برخلاف تصور 
عمومی نقشــی در جابه جایی مدیران در 
استان نداشته و در عزل و نصب مسئولان 

دخالت نمی کنم.  
حجت الاسلام و المسلمین سید ناصر 
قوامی افزود: من هم اکنون از بســیاری از 
انتصاب های جدید استان اطلاع نداشته و 

اخبار آنها را از دیگران می شنوم.
وی افزود: مــن در انتصابات اســتان 
دخالت نمــی کنم، چون کشــور رییس 
جمهــور و اســتان اســتاندار دارد و باید 
مســئولان و مدیران خوبی را برای جامعه 
انتخــاب کنند، اما در صورت مشــورت 

خواهی حتما نظر خود را اعلام می کنم.
وی بــا بیــان اینکه مکانیســم و ابزار 

خاصی برای تشخیص اصلاح طلبی افراد 
وجــود ندارد، بیان کرد: دســتگاهی برای 
ســنجش اصلاح طلبی افراد وجود ندارد، 
اما گفتمان، صحبت ها و حرف های افراد 

دلیلی بر اصلاح طلبی آنها است.
وی با اشاره به میزان رضایت از عملکرد 
لیست شورای اصلاح طلبان استان افزود: 
نمی توان به عملکرد کســی انتقاد نداشت 
و هیچ کس معصوم نیست ولی چیزی که 
مــن می دانم فراکســیون اصلاح طلبان و 
اعضای 9 نفره شورای شــهر قزوین آدم 

های پاکی هستند.
به گزارش ایرنــا، قوامی اضافه کرد: از 
فراکســیون اصلاح طلبان در شورای شهر 
تقاضا می کنم انسجام بیشتری با یکدیگر 
برای پیشبرد کارهای مردم و شهر داشته و 

با سایر اعضا هماهنگ باشند.
رییس شورای سیاست گذاری اصلاح 
طلبان اســتان قزوین اضافه کــرد: به آنها 
توصیه مــی کنیم با یکدیگر متحد و متفق 
بوده و اگر پیشنهادی نیز از جانب اعضای 
اصولگرای شــورای شهر مطرح شد که به 

نفع شهر و مردم بود همراهی کنند.
وی در خصــوص انتخابــات پیــش 
رو گفــت: هنوز تــا انتخابــات مجلس 
شورای اســلامی یکسال باقی مانده است 
و صلاحیــت اصــلاح طلبــان در دقایق 
پایانی تایید می شــود و نمی توان در این 

خصوص اظهار نظر کرد.
قوامی با اشــاره به وضعیت اقتصادی 
و معیشــتی مــردم و حمایــت از رییس 
جمهــوری گفت: خود مقام معظم رهبری 

از همه رییس جمهورهای کشور تا آخرین 
لحظــه حمایت کرده و طبعا باید از رییس 
جمهوری که سرکار اســت حمایت کرد 
چون تضعیــف وی تضعیف خود ملت و 

کشور در مقابل اجانب است.
قوامی با اشاره به فضای سیاسی استان 
گفت: فضای سیاســی اســتان برگرفته از 
فضای سیاسی کشور است و همان مسایل 
سیاسی کشــور خوب یا بد در استان نیز 

جریان دارد.
وی افــزود: الان مســایل اقتصادی و 

گرانی در جامعه ریشــه در مســایل کلان 
کشــور دارد و با بیانیه دادن اصلاح طلبان 
مشــکل گرانی حل نمی شــود و تعطیل 
شدن کارخانه ها دلایل مهمی دارد که باید 

آنها را حل کرد.
قوامــی اضافه کــرد: مســاله گرانی و 
اقتصادی از آنجا ریشه می گیرد که بسیاری 
از قراردادهای دســتگاه هــای اجرایی و 
شهرداری ها با مبالغ کلان بدون برگزاری 
مناقصه و ترک تشریفات به برخی نهادها 

واگذار می شود که درست نیست. 
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گزارش »عصرملتّ« از برکناری مدیرکل آموزش و پرورش استان زنجان ؛

عزلِ شبانه

رئیس شورای هماهنگی اصلاح طلبان قزوین: 

نقشی در انتصاب مديران ندارم

حضور مقتدرانه ایران در منطقه
 نتیجه وحدت حوزه و دانشگاه است

عصرملّت - مسئول نهاد نمایندگی ولی فقیه مقام معظم رهبری در 
دانشگاه های استان زنجان گفت: حضور مقتدر علمی ایران در منطقه 
حاصل وحدت حوزه و دانشــگاه اســت، زیرا این ۲ بخش به منزله 

بال های علم و فرهنگ در یک مسیر حرکت می کنند.
حجت الاســلام عنایت الله شــامی به مناســبت وحدت حوزه و 
دانشگاه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی، امام راحل علمای زیادی را در حوزه تربیت کردند که زبان 
دانشــگاه را بخوبی می فهمیدند و در واقع زمینه ساز شکوفایی علوم 

انسانی و تجربی را فراهم ساختند.
وی اظهار داشت :هم اکنون با پیشرفت های انجام گرفته کشورمان 
در تولید علم رتبه 1۶جهان و در منقطه رتبه نخست را دارد که تحقق 

این مهم نتیجه هم افزایی بین حوزه و دانشگاه ها بوده است.
این اســتاد دانشگاه ادامه داد: هم اکنون هم افزایی روز افزون بین 
۲ بخش مهم جامعه، حوزه و دانشگاه امری مهم و ضروری است که 

نقش بسزایی در احیای هویت از دست رفته کشورمان دارد.
مســئول نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه های استان زنجان 
ادامــه داد: طی دهه ۴۰ و قبل از پیروزی انقلاب، حضور تحصیل 
کردگان غربی در دانشــگاهها بســیار پررنگ بود که در این میان 
جمعی از حوزویان نظیر شــهید مطهری، شــهید بهشــتی، شهید 
باهنر و شــهید مفتح وارد دانشــگاه شــدند تا به عنوان مدرس و 
 اســتاد دانشــگاه بتوانند یک پل ارتباطی بین حوزه و دانشــگاه ها 

کنند. ایجاد 
وی اظهار داشــت: این اساتید در این موقیعت بدست آمده تلاش 
کردند، ارتباط تنگاتنگی را بین حوزویان و دانشــگاهیان برقرار کنند 
و بر این اســاس دشمن نتوانست وجود این افراد تاثیر گذارجامعه را 

تحمل کنند و آنان را به شهادت رساندند.

رئیس کل دادگستری استان زنجان : 
تشکل ها نباید به شهدا

 با عینک سیاسی نگاه کنند 
عصر ملّت -  رئیس کل دادگســتری استان زنجان  گفت: جریان 
ها و تشــکل ها نباید به شــهدا با عینک سیاســی نگاه کنند و شهدا 
متعلق به یک حزب و جریانی نیســتند، بلکــه متعلق به ارزش ها و 

کلیه نظام هستند. 
حجت الاســلام والمســلمین صادقی نیارکی در در دیدار تشکل 
های دانشــجویی دانشگاه های اســتان زنجان افزود: این روز متعلق 
به محیط دانشــگاه و دانشجو نیست، بلکه همه باید در مقابل نفوذ و 
استبداد ســتیزی حرکت کنند و وظیفه همه این است که این روز را 
گرامــی بداریم و از اهداف و آرمان های این حرکت عظیم بگوییم و 
عمل کنیم. وی حضور تشــکل های دانشجویی دانشگاه های استان 
افــزود :آنچه در آن خیر و برکت اســت در کار جماعت و وحدت 
است و آنچه در آن خیر نیست  تفرقه   است و دشمن تلاش می کند 
ازهر گونه نفوذ برای رســیدن به اهداف پلید خود  استفاده نماید و 
طبقات مختلف مردم بایستی از حرکت و محوریت این روز ارزشمند  

الگو برداری نمایند.
این مقام عالی قضایی اســتان با تأکید بر این نکته که امام راحل 
و مقــام معظــم رهبری مکــررا تأکید بر وحــدت و کار جماعت 
داشــتند، خاطر نشــان کرد :در حین داشــتن وحدت ممکن است 
ســلایق متفاوتی در جریانها و افراد وجود داشــته باشد که در این 
صورت نیزوحدت و مقابله با یک دشمن واحد بایستی مورد توجه 
 قرار گیرد چون داشــتن وحدت برای عقب راندن دشــمن خیلی

 مهم می باشد.
رئیس شورای قضایی اســتان زنجان اظهار کرد: در آستانه جشن 
چهل ســالگی انقلاب اسلامی هســتیم  و قیام ملت برای سرنگونی 
رژیم طاغوت  چه هزینه هایی را در برداشــت، چه خون هایی پای 
این نظام و انقلاب ریخته شــد و ما امروز برکات و توفیقات بســیار 
ارزشــمندی که به برکت انقلاب اســلامی  برای کشور داشته آگاه 

هستیم که بایستی حافظ و ادامه دهنده راه باشیم.

عدالت محوری یک مطالبه از سوی 
دانشجویان باشد

عصرملّت - مســئول دفتر نهاد نمایندگــی مقام معظم رهبری در 
دانشــگاه آزاد اســلامی زنجان با تاکید بر اشاعه عدالت محوری در 
بین دانشجویان گفت: در راستای حرکت عدالت محوری و پیشرفت 
در دهه چهام انقلاب اســلامی، این مطالبه از سوی دانشجویان بسیار 

مهم است.
حجت الاسلام ســعید احمدی در گفتگو  »پایگاه خبری- تحلیلی 
پیام ملّت« در حاشیه مراسم روز دانشجو که در محل سالن اجتماعات 
دانشــگاه آزاد اسلامی واحد زنجان برگزار شد، با یادی از شهادت 3 
تن از دانشــجویان در 1۶ آذر 133۲ ، دانشجو را قوه محرک جامعه 
معرفی کرد و یادآور شــد: دانشــجویان به عنوان قشــر روشنفکر و 
عدالــت خواه جامعــه در قبال تمامیت اراضــی و هویت ملی نقش 

مهمی داشته و دارند.
وی با اشاره به سیر تحولات جنبش های دانشجویی در گذر زمان 
و پشت سرگذاشتن گردنه های فراوان خاطر نشان کرد: دانشگاهیان 
همــواره مرجع تحولات مهم در تاریخ معاصــر این مرز و بوم بوده 
اند و این مســاله در شکل گیری انقلاب شــکوهمند اسلامی ایران 

روشن است.
حجت الاسلام ســعید احمدی با بیان اینکه مکتب امام راحل)ره( 
بر مبنای ســه عنصر عقلانیت، معنویت و عدالت شکل گرفته است، 
متذکر شــد: این ســه عنصر در کنار هم حرکت انقلابی را معنا می 

بخشند.
مســئول دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه آزاد 
اســلامی زنجان با تاکید بر اینکه باید جنبش های دانشجویی عدالت 
را در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و حتی اقتصادی دنبال 
کنند، افزود: در این راســتا باید دانشجو مطالبه گری را به عنوان قشر 

اثرگذار در ابعاد مختلف اجتماعی پیگیر باشد.
وی ادامه داد: تا زمانی که مطالبه گری از ســوی دانشــجو پیگیر 
نباشــد، مسئول پاسخگو نیز نخواهیم داشت. اعتقاد دارم، دانشجو به 
جای پرداختن به مســائل پیش و پا افتاده این موضوع را در اولویت 

قرار دهد.

خبر
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عصر ملّت؛ اسدالله قربان زاده- علاقه 
او به مجسمه ســازی چیزی نبود که در 
حرف خلاصه شود. او مرد عمل است و 
در این راه دید آکادمیک دارد. دوســت 
داشت، روزی مجســمه هایی در سطح 

مجسمه سازان مطرح اروپایی بسازد. 
این هنرمند بهتر از هر کس دیگری می 
دانست که باید تحصیلات دانشگاهی در 
این رشته داشته باشد تا از مکتب اساتید 
صاحب نام بهره ها ببرد. با کوله باری از 

علاقه و پشتکار رهسپار باکو می شود. 
شهری که قدمتی طولانی در هنر دارد. 
موسیقی تا مجسمه ســازی در این شهر 

تاریخی قدمتی به وسعت تاریخ دارد. 
هنوز هم حس کنجکاوی برای ساختن 
مجسمه در وجود او موج می زند و حالا 
با تجربــه ای فراوان به زنجــان آمده تا 
کارهای نو و بدیع انجام دهد، اما افسوس 
که هنوز در دیارش هنر او به دلیل ناآشنا 
بودن مدیران شهری با هنر فاخر مجسمه 

سازی ناشناخته مانده است.
این شماره پای صحبت علی چراغی، 
دانش آموخته دانشــگاه هنر باکو نشسته 
ایم تا از هنرش و ســختی های راه برای 

ما بگوید:
چرا مجسمه سازی؟

زندگی در خانواده ای که همگی از هنر 
برخــوردار بودند، من را هــم به این وادی 
کشــاند. خانواده من ذاتا هنری بودند و من 
نیز از بچگی به کارهای هنری علاقه نشــان 
دادم. پــدرم نجار بــود و کار با ابزار آلات 
این حرفه را دوســت داشتم. اوج علاقه من 
به مجسمه سازی از کارتون بچه های آلپ 
شروع شد. در این کارتون »لوسین« کوچک 
مجســمه درســت می کرد و مــن با دیدن 
کارهای او کم کم علاقه را در خودم دیدم. 
اولین استاد مجســمه سازی شما چه 

کسی بود؟
»ناصر هوشمند وزیری« اولین استاد من 
که در آن زمان از موسسان انجمن مجسمه 
سازان ایران در این رشته بود. او اهل همدان 
و بزرگ شده تهران بود و حضو در کلاس 
های او بر علاقمندی من به مجسمه سازی 
افــزود. تصمیم گرفتم برای کســب تجربه 
بیشتر در دوره های مختلف و نیز دوسالانه 

های مجسمه سازی شرکت کنم. 
چرا برای ادامــه تحصیل به جمهوری 

آذربایجان رفتید؟
علاقه به ســاخت مجسمه های به سبک 
آثار کلاســیک در من بیشــتر بود و تصمیم 
داشتم، برای ساختن متدهای جدید خارج از 
کشور هم که شده تحصیل کنم. در سال۲۰۰8 
برای شــناخت جمهوری آذربایجان به این 
کشــور یک سفر توریستی داشتم. در آنجا با 
دیدن سبک مجسمه سازی،معماری و قدمت 
دیرین آن هــا در این هنر تصمیم گرفتم که 
ســراغ تحصیل در این هنر بروم. اما در سفر 

دوم به این کشــور با تهیــه رزومه کاری به 
دیدار عمر الداروف، رئیس دانشگاه هنر باکو 
رفتم. او با دیدن آثار و رزومه کاری من، برای 
ادامه تحصیل در این دانشــگاه و این رشته 

جذاب پیشنهاد داد.
خانــواده مخالف رفتن شــما به باکو 

نبود؟
آن ها وقتی علاقه من را به هنر مجسمه 
ســازی می دیدند، خیلی مشتاق بودند که 
برای تحصیل به جمهوری آذربایجان بروم. 
این را هــم بگویم که مــن در خانواده ای 
هنری بزرگ شــده ام و این یک دلگرمی و 

پشتوانه برای من بود.  
چند ســال در جمهــوری آذربایجان 

مشغول تحصیل بودید؟
دوره کارشناسی و ارشد را در جمهوری 
آذربایجان به مدت 7 ســال سپری کردم و 
این مدت بر تجربیات و نگاه من به این هنر 

فاخر افزود. 
در این مدت به خواســته هایی که در 
مجسمه سازی داشتید، دست پیدا کردید؟
بله!. این هفت ســال برای من دنیایی از 
تجربه را فراهم کرد. در این مدت با شــیوه 

های مجسمه سازی کلاسیک آشنا شدم. 
ابتدای تحصیل در باکو در امر تحصیل 

چه مشکلات داشتید؟
در ابتدا با مشــکل مالی مواجه نبوم، اما 
در ادامــه نوســان نرخ ارز موجب شــد تا 
در پرداخت شــهریه دغدغه داشته باشم. با 
توجــه به توانایی مختصر که نوشــتن خط 
های کوفی از آیات قرآنی داشــتم با نوشتن 
و عرضه این آثار توانستم، هزینه های خود 

را تامین کنم. 
در ابتدا تحصیل برای شما سخت نبود؟ 
در ابتدا خیلی سخت بود، اما در ادامه راه 
قدم ها را محکم برداشــتم و اکنون ادعای 
رقابت بــا آن ها را در تکنیک دارم. آنها در 
مجسمه ســازی یک کماندو را تربیت می 
کردند که از ســاعت 9 صبح تا 1۲ شب هر 
روز مجسمه سازی را باید پیگیر می شد.   

سطح تحصیل در این رشته خیلی وقت 
گیر است؟

بله!. به غیر از شنبه و یکشنبه که روزهای 
تعطیل بود، در سایر روزها از صبح تا پاسی 
از شب باید دروس مختلف تئوری و عملی 
را دنبــال مــی کردیم. حتــی در روزهای 
تحصیــل نیز ایــن فرصت فراهــم بود تا 

دانشجو کارهای خود را پیش ببرد. 
انتخاب دانشــجو در مقطع ارشد برای 

دانشجویان خارجی بر چه مبنایی بود؟
اساتید دانشگاه بر مبنای استعداد شخصی 
افراد که در دوره کارشناسی شناخت داشتند، 
دانشــجو را برای مقطع ارشــد انتخاب می 
کردند؛ البته این شــرط لازم بــود نه کافی. 
بعــد از آن بایــد در مقطع ارشــد آموزش 
 های لازم را طی می کرد که مســیر ســخت 

و دشواری بود.  

با این حساب قدمت مجسمه سازی در 
جمهوری آذربایجان خیلی بالاست؟

این رشــته همچون موسیقی این کشور 
که قدمت طولانی دارد نیز باســابقه است 
و این موضــوع را در آثار تاریخی و منابع 
کهن این کشــور شاهد هســتیم. این رشته 
برخــلاف ایران کــه تا مقطع کارشناســی 
اســت، در باکو از جایگاه بالایی برخوردار 
است و اســاتید صاحب نام اصول و شیوه 
های مختلف مجســمه ســازی را آموزش 
می دهند، طــوری که مدرک تحصیلی این 
دانشگاه از ارزش علمی بالایی در کل دنیا 

برخوردار است
آیا دوست داشــتید، در دانشگاه محل 
تحصیل خودتان مدرس مجســمه سازی 

باشید؟
بعد از خاتمه مقطع ارشــد اساتید ام این 
پیشنهاد را به من دادند. آنها به کار من ایمان 
داشــتند و می دانستند که به چه سطحی از 
کار دســت پیدا کرده ام. قبول این پیشنهاد 
برای من به خاطر خانواده در زنجان و اینکه 
دوست داشتم، در شهر خودم و کنار مادرم 
باشــم، مقدور نبود. من باید در ابتدا اقامت 
جمهوری آذربایجان را اخذ می کردم، ولی 
به دلیل اینکه دلبســتگی به خانواده داشتم، 

راه زنجان را در پیش گرفتم.
اکنون در آثارتان چه تغییری احساس 

می کنید؟ 
احســاس می کنــم در کارهایــم به آن 
ســطحی رســیده ام که بی نیازی حس می 
کنم. دوســت دارم کارهایــی را قبول کنم 
که در بیرون مخاطب داشــته باشد. اصولا 
دنبال کارها و ایده هایی هستم که بتوانم از 
طریــق آن با مخاطبان ام ارتباط برقرار کنم. 
بیشتر دنبال طراحی تندیس های چهره های 
فاخر علمی، فرهنگی، هنری و ملی بودم که 

تحصیل در آنجا باعث شــد به تجربه کافی 
دست پیدا کنم.

با مدیریت شهری زنجان چقدر ارتباط 
دارید؟ 

متاسفانه در ســال های گذشته و اکنون 
نتوانسته ام، ارتباط مطلوبی برقرار کنم. این 
موضوع به نوع نگاه دو طرف برمی گردد. 
بنده نگاه هنری بــه قضیه دارم، موضوعی 
که به خاطر آن ســختی هــای غربت را به 
جان خریده ام و حاضر نشــدم، آثار پیش 
پا افتاده و کم اهمیت قبول کنم. از ســوی 
دیگر وجود رانت در بدنه شــهرداری نگاه 
بــازاری به قضیه دارد و ایــن در کارها و 
ارتباط من با شــهرداری برای قبول پروژه 
شــهری تناقض ایجاد می کند. بری نمونه 
چند ســال قبل زیباسازی شهرداری از من 
درخواست کردند که برای شهید شهریاری 
ماکت طراحــی کنم. بعــد از انجام پیگیر 
کارهای قانونی آن شــدم تا پروژه در مسیر 
قانونی بعد از عقــد قرارداد قرار بگیرد که 
متاسفانه راه به جایی نبرد. با روی کارآمدن 
شهردار کنونی نیز پیگیری برای اجرای این 
پروژه ادامه داشــت، امــا در نهایت بدون 
اینکه دلیل خاصی درباره رد آن گفته شود، 
عملا اجــرای آن متوقف شــد. در کمیته 
زیباسازی شهرداری در نقش ناظر بر کارها 
در کنار اساتید صاحب نظر هنر، معماری و 
شهرسازی حضور دارم و متاسفانه به دلیل 
نبود توجه مدیریت شهری به نظرات کمیته 
کارهای بســیار ضعیف در شــهر را شاهد 

هستیم. 
ایــن کمیته را چه کســانی  اعضای 

تشکیل می دهند؟
در ابتدا کمیته شکل کارشناسی داشت و 
طرح ها برای اجرا در شهر به نحو مطلوب 
پیــش می رفت، اما در دوره کنونی با ورود 

برخی افراد غیرمتخصص و ذینفع در پروژه 
ها این کمیتــه عملا از حالــت تخصصی 
فاصلــه گرفت. این افراد در نقش مشــاور 
طرح هایی را پای کار می آورند که بســیار 
سطح پایین اســت و حتی صحبت های ما 
برای متقاعد کردن آنها به دلیل نگاه هنری و 

سابقه کاری راه به جایی نمی برد. 
این قبیل کارها ماهیت کمیته زیباسازی 

شهرداری زنجان را زیر سوال نمی برد؟
اتفاقا احساس می کنم، تشکیل این کمیته 
در حد نام خلاصه شــده و بــه عنوان یک 
بیلان کاری برای شــهرداری است؛ چرا که 
عملا رایزنی های اساتید بومی عضو کمیته 
که با بافت فرهنگی و تاریخی شهر شناخت 
دارند، بی نتیجه می شــود. چند وقت قبل 
نیز جلســه ای داشــتم که همــان افراد با 
یکســری طرح های پیش پا افتاده آمدند و 
اعلام کردند که شهردار به این طرح ها نظر 
مساعد دارد و این در حالی است که همین 
طرح ها باید از کانال زیباسازی و در راس 
آن بحث کارشناســی اعضای کمیته نهایی 
می شــد. در همین جلســه موضوع مطرح 
کــردن طرح های خرد و کلان مطرح شــد 
که اعضای اصلی کمیته انتقادهایی را درباره 
مطرح کردن همه طرح ها داشــتند که این 
موضوع باعث به وجود آمدن دوگانگی بین 

شهرداری و کمیته می شد.  
با این رویه سرانجام این کمیته به کجا 

خواهد رسید؟
با وجود اینکه اساتید صاحب نظر در این 
کمیته عضویت دارند، اما سیاستی که دنبال 
می شــود، در نهایت به کمرنگ و ضعیف 
شــدن این کمیته علمی منجر خواهد شد و 
در نهایت راه به جایی نخواهد برد. احساس 
می کنم، دست هایی پشت پرده است تا این 

کمیته راه به جایی نبرد.

مجسمه ساز زنجانی در گفتگو با »عصر ملتّ«:

در آثارم با مخاطب ارتباط برقرار می کنم
دیدگاه

خبر

کتاب ها را نفس بکشیم
اگر یک از مشــتاقان کتاب هستید، بزرگترین 

خوشبختی جهان را دارید )ژول کارداتی(. 
وقتــی جهل و بی خبری جامعه ای را از پای 
درآورد یا شــبهه ها ذهن جوانــان را فلج کند، 
بدون شــک یکی از مهمتریــن کارهایی که می 
توانــد، آفت جهل و حیرانــی را بزداید، مطالعه 
است و آنچه می تواند شبهه های ذهن و ضمیر 

را به زیباترین شــکل دفع کند و نورمعرفت را به قلب ها تزریق نماید، 
کتاب خوانی است.

کتاب دربردارنده اندیشــه و تفکرات اندیشــه ورزان و نخبگان ملل 
و امانت دار عقلانیت و خردورزی اســت.کتاب به ســان باران رحمتی 
اســت که هر انسان تشنه ای می تواند از آن سیراب گردد، جرعه جرعه 
بنوشــد و مزرعه حیات فرهنگی، اجتماعی، سیاسی خود را با آن غنی، 

شاد و خرم کند. 
اعتقــاد به این باور که روح یک جامعــه در پرتو کتاب و کتابخوانی 
بارور می شود، نقش کتابخانه را در انتقال علوم و خرد نمایان می سازد، 
از ایــن رو کتابخانه را می توان به عنوان کانون همایش صاحب نظران و 

موزه پرطراوت اندیشمندان در نظر گرفت.
این نهاد کانونی می تواند، بالندگی و شــکوفایی اســتعداد لایه های 
ذهنــی جامعه را به ارمغان آورد و در نهایت به تولید اندیشــه، دانش و 

رشد فرهنگ مطالعاتی جامعه منجر شود. 
در واقع کســی که در کتابخانه قدم می نهد به گلگشت دل انگیز در 

مجمع اندیشمندان و خردمندان قدم نهاده است.
بی تردید کتاب و کتابخوانی و میزان گرایش به مطالعه، 

در دنیای امروز یکی از شــاخص های توســعه به شمار می رود، به 
وجود آوردن فرهنگ مطالعه در جامعه مســتلزم تدوین و اجرای برنامه 

هایی است که عادت به مطالعه را رونق می بخشد.
بنابراین برای رســیدن به شرایط مطلوب چاره ای نداریم جز این که 

عادت به کتابخوانی را از دوران کودکی در افراد ایجاد کنیم.
- بعضی کتاب ها را باید چشــید، برخی را باید بلعید و معدودی را 

باید جوید تا قابل هضم شود )سرفرانسیس بیکن(. 
در راستای ترغیب وتشویق آحاد جامعه به کتاب و کتابخوانی بایسته 
است، ســازمان ها و موسسات فرهنگی و مســئول، جلودار و در خط 
مقدم پیشتازان عرصه فرهنگ و فکر باشند و اهل قلم را حمایت کنند و 
حاصل تلاش های فعالان قلم و اندیشه را در دسترس همگان قرار دهند 

و به این وسیله به رسالت معنوی اخلاقی خود مدد برسانند .
بدیهی اســت در یک جامعه فرهنگی ســالم و پویــا، فرهنگ نقد و 

بررسی در موازات مطالعه و تولید کتاب عرصه حیات دارد.
آنچــه می تواند زیبایی ها و زشــتی های پنهــان در دل هر کتاب را 

فراروی قرار دهد ) نقد و بررسی است(.
نقد و بررســی به عنوان تلاشــی هدفمند ســالم و لازم می تواند به 

پویایی، بالندگی و تکامل آثار مدد رساند. 
در همین راستا به نویسندگان وسعت عمل و اندیشه بخشد و در ادامه 

حیات تولید و نشر آثاری قوی و گران سنگ موثر شود. 
در پایــان مایــل ام بگویم، دنیای بــزرگ و شــگفت انگیز کتاب / 
کتابخوانی به گروه خاص و ویژه ای تعلق نداشــته و هر فرد باید روش 
زندگی بهتر را تجربه کند، و این مهم میســر نخواهد شد، مگر کتاب و 
کتابخوانی را به عنوان یک نیاز حیاتی و احساس دایمی لازم و روزانه در 

میان سایر نیازهای زندگی فردی و اجتماعی خود قرار دهد،
بدیهی اســت با ترغیب جامعه به سمت کتاب و کتابخوانی، گام های 
زیرکانه توام با شــرافت و آزادگی در جهت رشد، توسعه و تعالی ابعاد 

زندگی اجتماعی، فرهنگی و قطعا سیاسی برداشته خواهد شد.
جامعه شــریف و پویا جامعه ای است که مردمانش به مطالعه کتاب 

همان قدر اهمیت می دهند که به سلامت زیبایی و فیزیک خود.

در حمایت از پایان نامه های دانشجویی 
ضعیف عمل کردیم

عصر ملّت - رئیس دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره( گفت: ما در 
حمایت از پایان نامه های دانشجویی، پژوهشگران، نخبگان و دانشجویان 
ضعیف حاضر شــدیم ولی اگر به حمایــت و پژوهش اهمیت دهیم در 

مسیر چرخش تولید علم، محصول و ثروت گام برداشته می شود.
به گزارش ایســنا ، ابوالحســن نائینی، رئیس دانشگاه بین المللی امام 
خمینی )ره(، اظهار کرد: امسال هفته پژوهش با شعار »پژوهش هدفمند، 
فناوری ارزش آفریــن در خدمت تولید ملی« نام گذاری شــد و خدا را 
شاکریم که همانند سال های گذشته امسال نیز توانستیم در هفته پژوهش 

در خدمت شما باشیم.
وی افــزود: پژوهش تفکری اســت که نیاز به نهادینه شــدن دارد و 
اگر بتوانیــم آن را نهادینه کنیم و فرهنگ عمومی را به  طرف پژوهش و 

فناوری پیش بریم بسیاری از مشکلات حل خواهد شد.
رئیس دانشــگاه بین المللی امام خمینی )ره( ادامه داد: امروز اهمیت 
و محوریت عملکــرد باید تقاضامحور بودن پژوهش هــا، تحقیق ها  و 

فرهنگ سازی پژوهش و تبدیل آن متناسب بافرهنگ جامعه باشد.
نائینی اضافه کرد: اگر قبول کردیم که هر حرکتی باید دانش بنیان باشد 
حرکت در جهت رشــد و توسعه کشور اثرگذار خواهد بود و ازاین  رو 
نام گذاری ها بیشتر به دلیل ایجاد تلنگر است، چرا که پژوهش مربوط به 

یک هفته نخواهد بود.
وی تأکید کرد: اگر هر حرکتی را بر مبنای دانش شروع کنیم اثرگذار 
خواهیم بود و بنابراین با اعتماد به توان داخلی پژوهشــگران و نخبگان 

می توانیم در مسیر توانمندی های خود گام برداریم.

کاهش تعداد دانشجویان
 از پیامدهای نگاه نسل جوان به اشتغال است 
عصر ملّت - رئیس دانشــگاه پیام نور زنجان گفت: نوع نگاه نســل 
جوان به اشــتغال باعث شده است دانشــگاه ها با کاهش دانشجو رو به 

رو شوند. 
به گــزارش »پایگاه خبــری - تحلیلی پیام ملّــت«، علی محمدی 
در نشســت خبری با خبرنــگاران با بیــان اینکه دانشــگاه پیام نور 
سیستم آموزشــی ترکیبی )مجازی، حضوری و نیمه حضوری( است، 
گفت: این دانشــگاه بســتر مناســبی را برای متقاضیانــی که به دلیل 
محدودیت هایی قادر به حضور در دانشگاه نیستند فراهم کرده است. 
وی با بیان اینکه کاهش دانشجو مساله عمومی تمام دانشگاه ها است، 
افزود: به همین خاطر دانشــگاه ها بحث کیفیت آموزشی را با جدیت 

می کنند. دنبال 
رئیس دانشــگاه پیام نور زنجان خاطرنشان کرد: دانشگاه پیام نور در 
راستای ارتقای کیفیت آموزشی طرح سؤالات استاندار، چاپ کتاب های 
الکترونیکــی، تغییــر و به روز کــردن کتاب های کاغــذی و برگزاری 

آزمون های متمرکز و عادلانه در سطح کشور را در دستور کار دارد.

راحله سعادتی خمسه 



عصر ملّت ؛ اســدالله قربان زاده- موسم 
رنگ ها به خط پایان رســیده اســت. سرما 
حکایت از بوران دارد. شــروع فصل ســرد 
ســال به نام »شب یلدا« اســت. ایرانی ها از 
قدیم طولانی ترین شــب ســال را به انتظار 
صبحی امیدبخش می نشســتند. هنوز هم با 
گذشــت روزگاران دورهمی های این شب 
حالــی دیگری دارد. یلدا فرصت با هم بودن 
است. طبیعت رنگ می بازد تا دوباره آهنگ 
مهــرورزی و نوید با هم بــودن را با ترنمی 
روح بخش کوک کند؛ هر چند غبار زندگی 
امروزی برخی از آداب ناب این شب خاطره 

ساز را به ورطه فراموشی برده است.
یلدا در فرهنگ ایرانیــان جایگاه ویژه اي 
دارد و در آن رســم و رسوماتي است که در 

نوع خود جالب و خواندني است. 
زنجاني ها نیز این شــب خاطره انگیز را 
با دور هم جمع شــدن اقوام دور و نزدیک 

گرامي مي دارند. 
گرفتن فال حافظ، شــاهنامه  خواني، نقل 
مادربزرگ ها،  و  پــدر  قصه گویي  خاطرات، 
تزیین ســفره  مخصــوص با انــواع میوه ها 
و خشــکبار،تهیه تنقلات و شــیریني جات، 
خوردن هندوانه و از همه مهمتر به جا آوردن 
صله رحم از آداب مردم زنجان در درازترین 

شب سال است.
یکی از قدیمي هاي شــهر درباره خوردن 
هندوانه در این شــب می گویــد: خوردن 
هندوانــه در این شــب، از تاثیر ســرما در 
زمســتان و گرمازدگي در تابستان می کاهد، 
بیشتر مردم در این شب هندوانه مي خورند. 

رحیم موسوی  یکي از زیباترین کارهایي 
که در شب یلدا انجام مي گیرد را صله رحم 
و دیــدار با بزرگان اعلام می کند که هنوز با 
گذشت سال ها مردم و به ویژه کوچکترها به 

آن عمل می کنند.   
او از گذشــته های این شب طولانی این 
چنین می گوید: عادت داشتیم در این شب به 
دیدار بزرگان فامیل رفته و در آنجا شب یلدا 
یا به قول زنجاني ها و آذري ها شــب چله را 
سپري کنیم. به گفته وی، در زنجان رسم بود، 
شــب یلدا کوچکترها و جوانترهاي فامیل و 
یا فرزندان در خانه پــدر و پدربزرگ جمع 
مي شوند و این شــب را به خوبي و خوشي 

مي گذرانند. 
از جمله آداب زنجانــي ها در درازترین 
شب ســال، رفتن به خانه نوعروسان فامیل 
اســت که در آن خانــواده داماد با بســتن 
خنچه هاي شــیریني، آجیل و میوه آن را به 
خانه عروس که به آن »چله پایی« می گویند، 
مي  برند که در اصطلاح به آن شــبچره گفته 
مي شد.  شبچره  زنجاني ها شامل انواع آجیل، 
شیریني و میوه هاي فصل مانند انار، ازگیل و 
هندوانه همراه بــا هدایایي براي عروس، در 
بسته هاي آذین بندي شده که به آن »خونچه« 
می گفتند.  موســوی در صحبت هایش در 
این باره بیان می کند: خانواده داماد در ســال 
بعد و در نخســتین شب یلدا توسط خانواده 
عروس این مراسم انجام می گرفت. به گفته 

وی، خوردن آجیل به ویژه شکســتن گردو، 
فندق و بادام نیز در کنار آجیل هاي امروزي و 
سنجد در بین زنجاني ها جایگاه ویژه اي دارد. 
این شهروند زنجانی  به بارش برف های 
ســنگین آن روزگار اشــاره مــی کند و می 
گوید: مردم زنجان در آن شب مقداري برف 
سفید را با شیره  انگور مخلوط کرده و آن را 

مي خورند که بسیار خوشمزه بود. 
موسوی یادآور می شود: در کنار خوردن، 
زنجاني ها آداب دیگري نیز براي این شــب 
دارند که طرح معما و چیســتان از ســوي 
بزرگترها و بازي  هاي دسته جمعي نظیر گل 
یا پوچ، از ســرگرمي هایي بود که، بزرگ و 
کوچک خانواده با آن سرگرم می شدند. البته 
شاید این سنن در برخي مناطق استان به دلیل 
گرفتاري ها و مشکلات اجرا نشود ولي هنوز 
هم خانواده هایي هستند که به این سنن پایبند 
بوده و اگر این ســنن را اجــرا نکنند، دلگیر 

شده و آن را خوش یمن نمي دانند.
شــب  اولیــن  مناســبت  دربــاره  وی 
زمستان)اول دی( می گوید: این مراسم را به 
جهت محاسبه و شمارش در روستاها برای 
ذخیــره علوفه دام بوده اســت که به جهت 
اهمیــت موضوع ورود به چله را با مراســم 
خاص برگــزار می کردند که بــا اقتصاد و 

فرهنگ خانواده ها رابطه مستقیم داشت. 
رفتن به منزل از دنیا رفتگان قوم و خویش 
و نیت برای برآورده شــدن حوائج از دیگر 
آداب زنجانی ها در این شب بود که موسوی 
در لابلای صحبت هایش نیم نگاهی به آنها 

کرد. 
 

سادگی شب یلدا 
شب چله زنجان قدیم منحصر به خوردن 
و زل زدن بــه تلویزیون نبــود. از میوه هاي 
جور با جور و آجیــل هاي رنگارنگ امروز 
در آن روزگار عســرت و تنگ دستي خبري 
نبود و جعبه جادو هم هنوز اختراع نشــده و 

در خانه ها راهي نداشت. 
یکی از شــهروندان زنجانی، از ســادگی 
برپایی مراســم شب یلدا در زنجان قدیم می 
گوید و اینکه تکنولوژی چقدر این سنت ها 
را تحت تاثیر قرار داده و افســوس از اینکه 

دیگر زمان عقبگرد ندارد!. 
جلیل مســچی با یادی از شــب چله آن 
روزگار، می افزاید: مردم مختصر تنقلات و 
خوراکي ها را چاشــني قصه هاي بزرگترها 
مي کردند، در آن شب بچه ها با هاج و واج 
و اشتیاق چشم به دهان پدربزرگ ها و مادر 

بزرگ ها مي دوختند.  
مســچي با یــادي از قصــه گویي»خدر 
نبي« مشــدي بابا )پدربزرگــش( ادامه مي 
دهد: عادت کرده بودیم هر ســاله آن داستان 
تکــراری را براي چندمین ســال با حلاوت 
و آب و تاب بشــنویم، تا چانه مشــدي بابا 
گرم مي شد، گرماي خلسه آور کرسي چشم 
کودکان دور کرســی را گرم کرده و آنها به 

خواب شیرین می برد. 
وي مــي گوید: بزرگترها گویــا فتیله به 

چشم هایشان گذاشته بودند سرخوش و بي 
خیال مي گفتند و مي خندیدند. 

وی بــا پرداختن به مفهــوم کلمه »یلدا« 
یادآور می شــود: یلدا از ریشــه ي »ولد« به 
 معني زایش و تولد اســت و در گذشته هاي 
دور، هندوانه تقریبــا آخرین میوه اي بود که 
به  بازار مي آمد و مردم با خوردن آن در شب 
یلدا، در حقیقت با میوه هاي تابســتاني وداع 

مي کردند.
مســچی ادامه می دهد: هدف از خوردن 
هندوانــه در شــب چله ناشــي  از یک باور 
کهن و قدیمي اســت که خوردن هندوانه در 
این شــب، باعث جلوگیري از تاثیر سرما در 

زمستان و گرمازدگي در تابستان مي شود.
 وی اضافــه می کند: قدیمي هــا بر این 
بــاور بودند که  در فصل تابســتان باد گرمي 
مي وزد و با خود درد ناحیه پشت را به  همراه 
مي آورد و کســي  که در شــب یلدا هندوانه 

بخورد از این درد مصون می ماند. 
به  گفته  این شهروند زنجانی، گفتن قصه، 
گرفتن فال حافظ، طرح معما و چیســتان و 
بازي  هاي دســته جمعي نظیر گل یاپوچ  از 
سرگرمي هایي بود که در شب یلدا، بزرگ و 
کوچک خانواده با آن خود را سرگرم بودند. 
 مسچی درباره پذیرایی در آن شب طولانی 
می گوید: در شــب های چله قدیم، زنجانی 
ها با خوراکي هایي چون ترب، شلغم، کلم و 
تنقلاتي مانند توت و انجیر خشک، کشمش، 
گــردو و نخودچي از میهمانان خود پذیرایي 
مي کردند و پخت خورشت فسنجان در این 
شــب غذایی بود که خانواده ها ســر سفره 

صرف می کردند. 

مسچی اعتقاد دارد، این خورشت، گرمي 
است و بدن انســان را در مقابل سرما مقاوم 
مي سازد و شــماري نیز در این شب از مرغ 
و ماهي به خاطر خوش یمن دانستن مصرف 

می کردند. 

زایش خورشید 
یــک پژوهشــگر زنجانی با بیــان اینکه 
زایش  معنــای  به  »یلــدا«واژه ای ســریانی 
خورشید اســت، می گوید: در گذشته مردم 
تابش خورشید را  تجلی اهورایی یا خدایی 
و تاریکی شــب را از اعمــال اهریمنی می  
پنداشــتند و متوجه بودند که گاه روزها بلند 
و شــب  ها کوتاه و گاهی هم شب ها بلند و 

روزها کوتاه می شود.
»ســعیدرضا بیات« ادامه می دهد: به مرور 
زمان مردم دریافتند که کوتاه ترین روز سال، 
آخرین روز پائیز و بلندترین شــب سال نیز 
اولین شب زمستان است و پس از این شب 
روزهــا به تدریج بلندتر و شــب ها کوتاه تر 
می شوند و خورشید در آسمان بیشتر می پاید. 
به همین جهت آن شب را شب یلدا یا شب 

تولد خورشید نامیدند.
بیات، انار، آجیــل، هندوانه و تنقلات را 
از خوردنی های مخصوص این شــب اعلام 
می کند و می افزاید: مــردم از ایام قدیم بر 
ایــن باورند کــه اگر در این شــب هندوانه 
بخورند، از گرمای تابســتان مصون می مانند 
و از همیــن رو این میــوه جایگاه خاصی در 

مراسم شب یلدا دارد.
وی تصریــح می کند: در گذشــته مردم 
معتقد بودند که در این شــب کسی نباید به 

مسافرت برود، چون در این صورت تا پایان 
سال در به دری و آوارگی می کشد.

این محقق ادامه می دهد: در زنجان مرسوم 
بود که در شــب های چله، مردم گندم برشته 
را به ردیف، روی بام خانه هایشان می ریختند 
و معتقد بودند که با این کار، ســال پر برکتی 

را پیش رو دارند.
وی آش و دلمــه را از غذاهای مرســوم 
شب یلدا در زنجان نام می برد و خاطرنشان 
می کند: وقتی دختر و پســری بــا هم نامزد 
بودند، در این شب خانواده داماد، خنچه های 
حــاوی 1۲ خــوراک از پشــمک، انگور، 
هندوانه، خربزه و انــار و لباس نو و طلا به 

عروس پیشکش می کردند.
این پژوهشــگر خاطر نشان می کند: پس 
از این نامگــذاری، اول دی  ماه تا 1۰ بهمن 
که در آن هر روز بر شــدت ســرما افزوده 
می شــود، به عنوان چله ی بزرگ و 1۰ بهمن 
تا ۲۰ اسفند که در آن از شدت سرما روز به 
روز کاسته می شود، به عنوان چله ی کوچک 

شناخته شد.
بیات ادامه می دهد: مراســم شب یلدا که 
به شــب چله نیز معروف اســت، در استان 
زنجــان نیز از دیرباز متــداول بوده و اعتبار 

خاصی دارد. 
بیات با بیان این که این رســوم علاوه بر 
زنجان در کل منطقه ی آذربایجان رایج بوده 
است، اظهار می کند: متأســفانه این آداب و 
آیین ها به علت کم توجهی، رو به فراموشــی 
هســتند، به گونــه ای که رســومی هم چون 
شــب یلدا که متعلق به ایرانیان است، بر اثر 

بی توجهی به تدریج فراموش می شود.
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نوروز، مهرگان و شبِ یلدا، هر سه برای 
ایرانیان جشــن های بزرگی هستند؛ اما شاید 
بتوان گفت که از ایــن میان و برای ایرانیان 
مقیم خارج، »یلدا« رنگ و بوی دیگری دارد؛ 
چرا که این جشن بزرگ ایرانی که به جشن 
میلاد خورشــید در آغاز زمســتان شهرت 
دارد، با جشن آغاز ســال میلادی در بیشتر 

کشورهای دنیا همراه است؛ کشورهایی که امروز چند میلیون ایرانی در 
آنها زندگی می کنند. 

در اینکه چرا اروپایی  ها ســال نو خود را از آغاز زمستان )اول ژانویه 
برابر با 11 دی ماه( آغاز می کنند، دلایل بسیار وجود دارد؛ از جمله اینکه 
به علت نفوذ آیین »میتراییســم« در مغــرب زمین، روز تولد میترا را که 
الهه نور اســت با تولد عیسی مسیح برابر کرده و سال نو خود را نیز با 
اندکــی تفاوت با »یلدا« همراه کرده اند. روایت  ها در این مورد متفاوت 
اســت و هنوز دلیل مشخصی بر آغاز سال میلادی از اول ژانویه وجود 
ندارد؛ اما من، بی توجه به این روایت ها، فکر می کنم انتخاب آغاز ســال 
نو در اولین ماه زمستان به هر دلیل که بوده باشد، انتخابی هوشمندانه و 
مطابق با نیاز روحی مردم صورت گرفته اســت. پس از سه فصل کاری 
سخت برای کشاورزان در سرزمین های سرد و برفی مغرب زمین، فصل 
زمســتان همراه با کم کاری و حتی بیکاری آغاز می شد؛ روزها گرفته و 

کوتاه و شب ها سیاه و بلند. 
این مردم ســخت کوش بایــد برای این فصل ســرد و نمور فکری 
می کردند و برای رهایی از روز و شب دلگیر آن چاره ای می اندیشیدند. 
از ایــن رو بود که آغاز ســال نو خود را در آن قــرار دادند که با تولد 
پیامبرشــان قرین است تا یک ماه پیش از زمستان با آتش بازی و خرید 
و میهمانی و رقص و شــادی به پیشــباز آن بروند و خویشتن را از نظر 
روحی و جسمی برای آغاز روزهای سخت کشت و کار در آستانه بهار 

آماده سازند.
ســال  ها است ایرانیان غربت  نشین نیز از این تقارن استفاده می کنند 
و همراه با جشن های سال نو، خود را برای برگزاری هر چه بهتر جشن 

شب یلدا در آخرین شب پاییز آماده می سازند.
یکشنبه های ماه دسامبر در ایام کریســمس )ادونت( معنای ویژه ای 
برای مردم اروپا دارد و از قضا آخرین روز پاییز امســال نیز درســت با 
ســومین یکشنبه این ماه یعنی۲1 دسامبر مصادف شده است. از این رو 
اســت که جشن شب یلدا امسال در شــهرهای مختلف اروپا به شکلی 
گسترده تر از سوی ایرانیان برگزار می شود که میهمانان غیرایرانی نیز در 

آن حضور خواهند داشت.
در شــهری که من زندگی می کنم، »مونیــخ« مرکز ایالت»باواریا« در 
جنوب آلمان، دو جشن بزرگ یکی از سوی کانون فرهنگی»خانه ایران« 
و دیگری از ســوی انجمن دانشجویان و دانشگاهیان ایرانی مقیم مونیخ 
برگزار می شود که در برنامه های اعلام شده برای هر دو اینها، فال حافظ 

و انار و هندوانه و موسیقی ایرانی جایگاه ویژه ای دارد.
تفاوت همایش دوم با اولی در این اســت که دانشــجویان ایرانی از 
کســانی که به این جشن می آیند، خواســته اند که غذا و خوراکی های 
مورد نظر خود را همراه بیاورند تا دور هم خانواده بزرگی شــوند و به 
پیشواز زمســتان بروند. همچنن خواسته اند هر خانواده یک انار خوش 
طعم ایرانی با خود داشــته باشد تا در کنار هم، طولانی ترین شبِ سال 
را با غذا و میوه ایرانی، فال حافظ، موســیقی ایرانی و شــادی به صبح 
فردا پیوند بزنند؛ صبحی که نوید تولد نور و خورشید را می دهد و آغاز 

حرکت به سوی بهاری که در راه است.
تا چند سال پیش، همیشــه برای تهیه انار و هندوانه برای شب یلدا 

در آلمان مشکل داشتیم. 
هندوانه یک میوه تابستانی است و معمولا بیشتر از اولین ماه پاییز در 
میوه فروشی های آلمان دوام نمی آورد. انار را هم تا دو دهه پیش از این 
آلمانی ها کمتر می شــناختند. به این میوه خوش رنگ و خوش طعم اما 
غریبه یک نام زمخــت نهاده اند » Granatapfel « که اگر ترجمه کنیم 
می شود، »سیبِ نارنجکی«! یادم می آید سال ها پیش در شنبه بازار شهری 
که درس می خواندم، در غرفه ای که میوه های کمیاب کشــورهای دیگر 
را ارائه می کرد، جعبه ای انار هم بود. فروشــنده آنها را با چاقو از وسط 
مثل ســیب می برید تا به مشتری نشان دهد و معلوم بود که با آن وضع 
خریداری نداشــت. جلو رفتم و یک دانه انار برداشتم، چاقو را گرفتم 
و آن را به شیوه خودمان بریدم تا هیچ دانه ای در دل انار خون نشود.  

سپس انار دیگری برداشتم و در مقابل چشمان حیرت زده فروشنده 
و مشــتری ها آن را »آبلمبو« کرده، با چاقو ســوراخ کردم و به فروشنده 
گفتم سر بکش. مرد آلمانی با اولین جرعه چنان دادی از سر ذوق کشید 
که انگار آب حیات خورده اســت. به این ترتیب بود که همه انارهایش 

در چشم بهم زدنی فروش رفت!
حــالا اما به لطــف فروشــگاه های ایرانی که در شــهرهای بزرگ 
وجود دارند و بیشــتر و بهتر از آنها، به لطف حضور سوپرمارکت ها و 
میوه فروشــی های متعدد ترکیه ای  ها که در هر شهری از اروپا حضور 
دارند، ما هم هندوانه شــب یلدا داریم و هم انــار از همه رنگ ترکی، 
یونانی، کالیفرنیایی و البته ایرانی که هنوز که هنوز اســت، بهترین آنها 

است. آجیل شب چله را هم می شود جور کرد.
شــب یلدای امسال هم برخی به جشن هایی که نوشتم خواهند رفت 
و برخــی دیگر دور هم در خانه و در کنار خانواده طولانی ترین شــب 
ســال را به خورشید پیوند خواهند زد و از حافظ مدد خواهند خواست 

تا در پاسخ به نیتشان بگوید:

صحبت حکام، ظلمتِ شبِ یلداست
                نور ز خورشیدخواه، بوکه برآید

»عصر ملتّ« گزارش می دهد:

حلاوت يلدا در زنجان کهن
دریچه

تاثیر تنهایــی و انزوا بر قلب مانند کشــیدن روزانه 
یک بسته سیگار اســت و شب یلدا فرصتی است برای 
 دور شــدن از تنهایــی. واژه یلدا، ســریاني و به معني

 ولادت است. 
ولادت خورشید ) مهر، میترا ( و رومیان آن را ناتالیس 
انویکتوس یعني روز تولد )مهر( شکست ناپذیر نامند. بنا 
بر باور پیشــینیان، در پایان این شب دراز که اهریمني و 
نامبارکش مي دانستند ) و مي دانند(تاریکي شکست مي 
خورد. روشنایي پیروز و خورشید زاده مي شود و روزها 
رو به بلندي مي نهد، انگیزه هاي پایدار ماندن شب چله 

را از جمله بدین گونه برشمرند:
 - شب زایش خورشــید ) مهر ( است، از باورهاي 

دیني کهن.
 - بلند ترین شــب سال، یعني طولاني ترین تاریکي 
است، نشانه اهریمني شبي شوم و ناخوشایند که از فردا 

به کوتاهي مي گراید.
 - پایــان برداشــت محصول صیفــي و آغاز فصل 

استراحت در جامعه کشاورزي است.
» در این روز پادشــاه با دهقانان و برزگران مجالست 
مي کرد و در یک ســفره با ایشــان غذا مي خورد و مي 
گفت  قوام دنیا به کارهایي اســت که به دست شما مي 

شود«.
یلــدا را همچنیــن مي تــوان جشــن و گردهمایي 
خانوادگي دانست. در شب یلدا خویشاوندان نزدیک در 

خانه بزرگ خانواده گرد مي آیند.
به بیاني دیگر در سرماي آغازین زمستان، دور کرسي 
نشســتن و تا نیمه شب میوه و آجیل و غذا خوردن و به 
فال حافظ گوش کردن از ویژگي هاي شب یلدا است. 

براي شــب یلدا، غذای مخصوصی نیست ولی اکثر 
خانواده ها ســعی دارند از غذاهای سنتی استفاده کنند 

خوردني هاي ویژه شــب یلدا میوه هاي فصل تابستان 
چون خربزه، هندوانه، انگور، انار، سیب، خیار، به و مانند 

آن است.
آداب شــب یلدا در طول زمان تغییر نکرده و ایرانیان 
در این شــب، باقیمانده میوه هایــی را که انبار کرده اند 
و خشــکبار و تنقلات می خورند و دور هم گرد هیزم 
افروخته و بخاری روشن می نشینند تا سپیده دم بشارت 
شکســت تاریکی و ظلمت و آمدن روشــنایی و گرمی 

را بدهد.
شب چله بهترین فرصت برای گرد هم آیی و سلامت 
روان است، زیرا برای رشد سالم طبق نظر)برونفن برنر( 

سیستم های بوم شناختی تاثیر بسزایی دارند. 
سیستم های بوم شناختی که شامل:

- ریز سیســتم که عمیق ترین سطح محیط است و 
بــه فعالیت ها و الگوهای تعامل در نزدیک ترین محیط 

فرد اشاره دارد و افراد خانواده بر هم تاثیر می گذارند .

- میان سیستم که به ارتباط بین ریز سیستم ها اشاره 
دارد.

- برون سیســتم ، به موقعیت های اجتماعی اطلاق 
می شود. 

- کلان سیســتم موقعیت بخصوصی نیست بلکه از 
ارزش ها، قوانین ، ســنت هــا و امکانات یک فرهنگ 

خاص تشکیل می شود.
فرهنــگ ها تکالیفی را برای افراد جامعه انتخاب می 
کنند و تعامل اجتماعی ای که این تکالیف را احاطه کرده 
اند مهارت هایی را به بار می آورند که برای موفقیت در 

یک فرهنگ خاص ضروری است. 
در برزیل کودکان شــکلات فــروش در اثر خریدن 
شــکلات ازعمده فروش ها، قیمت گذاری آن با کمک 
بزرگســالان یا همسالان با تجربه و چک و چانه زدن با 
مشتریان توانایی ریاضی پیشــرفته ای را فرا می گیرند 
. در فرهنــگ هایــی که افراد جوان در ســنین اولیه در 

 نهاد های جامعه خود شــرکت می کنند، رشد اخلاقی
 پیشرفته است. 

مخصوصا در جوامع ســنتی که کارها به طور سنتی 
تقسیم می شود افراد از نوجوانی یاد می گیرند که جامعه 

چه انتظاراتی از آن ها دارد و طبق آن پیش می روند.
مثلا در خرده فرهنگ ها که به طور سنتی چند نسل 
در یک خانه ،محله یا روســتا زندگی می کنند . افراد به 
علت رویارویی زیاد با هم احســاس مسئولیت بیشتر به 
یکدیگــر دارند و هویت نوجوانــان در این محیط های 
ســنتی زود تر شــکل گرفته و هویت پخته تری را دارا 
پرورش می دهند و بندرت دچار ســردرگمی هویت یا 

وقفه در کسب هویت می شوند.
در مراســم هایی چون شب چله که یاد آور فرهنگ 
اصیل ایرانی اســت با دور هم جمع شــدن ها احساس 
تعلق گروهی که یکی از نیازهای انسان ها ست برآورده 
شده و با انجام صله رحم بر تنهایی فایق آمده و هر فرد 
شــرکت کننده در این سنت دیرینه به نوعی بر بقای این 
سنت می افزاید و تاثیرات ریزسیستم و برون سیستم در 
این ســنت آشکار می گردد و اگر این سیستم ها به نحو 
شایســته مورد استفاده قرار گیرند موجب سلامت روان 

خواهند شد .
در بعضی از خانواده ها رســم بر این است که افراد 
برای گردهم آیی شب یلدا شیرینی ، آجیل و یا خوراکی 
مخصوصی را با خود به محل شــب نشینی می برند تا 
مورد اســتفاده عموم قرار گیرد و ایــن نمادی از تعاون 
و همکاری اســت که به همدردی و هم حسی )خود را 
جای دیگران گذاشتن ( منتهی می شود و نشان می دهد  
که کهن الگوها تاثیر بسزایی در بهزیستی و سلامت روان 
دارند، بنابراین افراد می توانند با حفظ آداب و رســوم و 

انتقال آن به نسل های بعد زندگی را پر معنی تر کند. 

افتخار حمیدیشب یلدا و تاثیر آن در سلامت روان  
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عضو هیات علمی دانشگاه زنجان:

خاک زنجان به فلزات سنگین آرسنیک
 و کبالت آلوده است 

عصرملّت - عضو هیات علمی گروه خاک شناســی دانشگاه زنجان 
گفت: دانشجویان گروه خاک شناســی دانشگاه زنجان در حال مطالعه 
هستند که مشخص شده بسیاری از نقاط استان زنجان علاوه بر آلودگی 

سرب، روی و کادمیم دارای آلودگی آرسنیک و کبالت است.
به گزارش تسنیم، آلودگی محیط زیست با مخاطره انداختن سلامت 
جهانی یکی از مهمترین معضلات جامعه امروزی اســت، در این میان 

فلزات سنگین از نظر تهدید سلامتی بسیار مهم هستند.
عضو هیات علمی گروه خاک شناسی دانشگاه زنجان گفت: آلودگی 
های زیست محیطی یکی از نگرانیهای مهم در ارتباط با سلامت انسان 
اســت در این میان فلزات ســنگین که موجب آلودگــی خاک، آبهای 
سطحی و زیر زمینی و رسوبات می شوند نیازمند توجه ویژه ای هستند.

به گفته احمد گلچین، بسیاری از مناطق استان زنجان آلوده به فلزات 
سنگین هســتند به ویپه مناطقی مانند دندی، خاک های اطراف کارخانه 
سرب روی،  همین طور پسماندهای انباشته شده صنعت روی آلودگی 

خاک این مناطق را فراهم آورده است.
وی با بیان این که امــکان آلودگی آب های زیرزمینی نیز با احتمال 
پایین وجود دارد، خاطر نشــان کرد: بسیاری از فلزات سنگین با این که 
حرکت بســیار کندی در داخل خاک دارند اما عنصری مانند آرسنیک 
می تواند به صورت آنیون خود را به آبهای زیر زمینی رســانده و سبب 

آلودگی این آبها می شود.
گلچین افزود: فلزات سنگین موجود در این مناطق از طریق فرسایش 
و شست وشــو وارد آبهای ســطحی شــده و آلودگی آبهای سطحی و 

موجودات استفاده کننده از این آبها را سبب می شوند.
عضو هیات علمی دانشــگاه زنجان با اشــاره بــه اینکه محصولات 
کشاورزی که در مناطق آلوده کشت می شوند به روش مستقیم از طریق 
ریشه فلزات ســنگین را جذب می کنند، گفت:  محصولات کشاورزی 
به صورت غیر مســتقیم نیز از طریق گــرد و خاکی که بر روی میوه و 
سبزیجات می نشیند آلوده می شوند در این باره باید یک نکته را یاد آور 
شــد که محصولات کشاورزی استان در برخی از مناطق به شدت آلوده 
به فلز سنگین است این عناصر می توانند وارد چرخه غذایی انسان شده 

و از این طریق سلامتی انسان  و دام را تحت تاثیر قرار دهد.
وی با بیان اینکه در اســتان زنجان با اینکه آلودگی از لحاظ ســرب، 
روی، کادمیم وجود دارد اما فلزات ســنگین دیگــر نیز آلودگی ایجاد 
می کنند که به شدت ســلامت استان را تحت تاثیر قرار می دهد اما در 

این موارد مطالعاتی صورت نگرفته بود. 
وی بــا اشــاره به این که اولیــن و مهم ترین امــر در جلوگیری از 
آلودگی هر چه بیش تر اســتان از فلزات سنگین پیشگیری است، افزود: 
پســماندهای روی انباشته شــده در اســتان دارای چندین فلز سنگین 
اســت، این فلزات سنگین همراه با آب و هوا جابه جا می شوند و سبب 
گستردگی آلودگی در سطح استان می شوند اما این پسماندها می توانند 
با گیاه پالایی و تجزیه های شیمیایی تقریبا به صورت خاک سالم تبدیل 

شود اما متاسفانه هیچ اقدامی در این باره صورت نمی گیرد.

دستگیری ۲  غارتگر
 درختان باغستان سنتی قزوین

عصر ملّت - بر اســاس گزارش های مردمی دو نفــر از غارتگران 
باغســتان ســنتی قزوین که اقدام به قطع درختان بارآور بادام و پســته 
در محل کَت آباد واقع در شــرق بیمارستان قدس می کردند دستگیر و 

تحویل پاسگاه شدند.
بر اســاس گزارش های مردمی با هوشیاری نیروهای یگان حفاظت 
میراث فرهنگی و همــکاری عوامل خدوم نیــروی انتظامی دو نفر از 
غارتگران باغستان سنتی قزوین که اقدام به قطع درختان بارآور بادام و 
پسته در محل کَت آباد واقع در شرق بیمارستان قدس می کردند دستگیر 

و تحویل پاسگاه شدند.
باغســتان سنتی که شــهر قزوین را از سه جهت احاطه کرده و بیش 
از هزار و ۲۰۰ ســال قدمت دارد و به شــماره 31۰9۵ در فهرست آثار 
ملــی ایران به ثبت رســیده که هرگونه تعرض به آن بر اســاس قانون 
مجازات اسلامی مستوجب کیفر است. باغستان سنتی هنوز زنده است 
و در زندگی اهالی این شــهر جریان دارد. باغســتان سنتی، مایه ادامه 
حیات اهالی امروز و آینده این شــهر و ســرزمین است. بافت باغستان 
به عنوان بخش نرم و بافت کالبدی- تاریخی شهر به عنوان بخش سخت، 
در تعامل باهم و متأثر از یکدیگر هســتند. نگاه ماشین محور مدیریت 
شهری، بخش های قابل توجهی از باغستان را از بین برده و یا در آستانه 
نابودی قرار داده اســت و ســبب تضعیف پیوند ارگانیک بین شــهر و 

باغات شده است.
باغستان های سنتی قزوین به مجموعه باغ هایی گفته می شود، که نیمه 
جنوبی شهر قزوین را دربر گرفته است. این باغات بیش از ۲۵۰۰ هکتار 
وسعت دارند و درگذشته گرداگرد شهر را فرا گرفته بودند. به طوری که 
ناصرخسرو در سفرنامه خود، شهر قزوین را این گونه توصیف می کند: 
»باغســتان بســیار داشــت؛ بی دیوار و خار و هیچ مانعی از دخول در 

باغات نبود«.

190 حلقه چاه غیرمجاز
 در زنجان مسدود شد 

عصر ملّت - معاون اجتماعی 
وقــوع جــرم  از  پیشــگیری  و 
دادگستری استان زنجان از مسدد 
شدن 19۰ حلقه چاه غیرمجاز در 

زنجان خبر داد. 
محمــد تقــی فتحــی افزود: 
در راســتای اجــرای منویــات 
مقــام معظم رهبــری در جهت 
حفظ منابع آبی و طبیعی کشــور 
وقوع جرم  از  پیشگیری  معاونت 

دادگســتری کل استان با مشارکت در اجرای طرح صیانت از منابع آب 
کشــور از ابتدای سال جاری تعداد19۰  حلقه از چاه های غیر مجاز در 
استان پر و مسلوب المنفعه شد که به میزان 1۲.۲۶ سانتیمتر در مصرف 

آب های زیرزمینی صرفه چویی شد.
وی با اشــاره به وجود چاه های غیرمجاز در دشت های ممنوعه ابهر، 
ســجاس و زنجان یادآور شــد: با حضور نماینده معاونت اجتماعی و 
پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری ،عوامل اجرایی، نماینده دادستانی، 
نیــروی انتظامی و اداره آب منطقه ای  تعــداد ۲1 حلقه چاه غیرمجاز 

حفرشده نیز در روستای نقطه  بندی پر و مسلوب المنفعه شد. 

عصرملّت - معلولان از قشــرهای آسیب 
 پذیر جامعه هستند که به طور معمول برای 
انجام امور روزانه خود با مشکلات متعددی 

در سطح جامعه مواجه می شوند.
یکــی از اصلی ترین نیازهــای معلولان 
برای حضور در جامعه مناسب  سازی اماکن 
عمومی و محل های عبور و مرور است، زیرا 
عدم مناسب ســازی آنها موجب می شود، تا 
معلولان از حضور در جامعه محروم شوند.

حضور معلــولان در محیط های عمومی 
مانند پارک ها، سینما، کتابخانه و سایر اماکن 
عمومی نه تنها حــق طبیعی و جزو حقوق 
شهروندی آنان است، بلکه روحیه، نشاط و 

انگیزه آن ها را افزایش می دهد.
به همین منظور جلســه مناســب سازی 
فضای شهری در استانداری زنجان با حضور 
دســتگاه های اجرایی برگزار و برنامه ها و 

چالش پیش روی مورد بحث قرار گرفت.
 اســتاندار زنجان در این جلســه گفت: 
مناسب سازی فضای شــهری نه تنها برای 
گروه های هدف، بلکه برای سایر شهروندان 
نیز نمود ندارد و به عنوان نمونه این مهم در 
ورودی شــهر زنجان برای مسافران و عموم 

مردم چندان ملموس نیست.
به گزارش ایرنا، فتــح الله حقیقی افزود: 
با نگاهی به سطح شــهر زنجان عدم انجام 
مناســب ســازی لازم برای شــهروندان به 
وضوح قابل مشاهده اســت بطوری که در 
ورودی شــهر، یک پل هوایی واقع شده که 
نماد خاصی ندارد و حتی قرار دادن نمادهای 
عبرت انگیــز جلوه ای نامناســبی را برای 

رهگذران ایجاد می کند.
وی اظهــار کرد: در صورتــی که زنجان 
شهری تاریخی و با پیشــینه بسیار طولانی 
محسوب می شود که نخبگان آثار متعددی 
تاریخی را در خود جــای داده که این مهم 
باید در هنگام ورودی شهر و گذر مسافران 

و شهروندان بسیار ملموس باشد.
استاندار زنجان تاکید کرد: مناسب سازی 
صرفا انجام کارهای فیزیکی نیســت، بلکه 
آرامــش خاصی را در افراد ایجاد کند و این 
مهم باید در بخش های مختلف شهر نمایان 

باشد.
وی یادآوری کرد: بســیاری از کارها در 
این شــهر به اعتبار خاصی نیاز ندارد که با 
یک بررسی بیشــتر می توان نسبت به رفع 

موانع اقدام کرد.
حقیقــی افــزود: بــازار زنجــان و عدم 
همکاری دســتگاه های متولی موجب شده 
کارها پیشرفت نداشــته باشند، در حالی که 

باید برای رفع مشکلات تلاش کرد.
این مسئول خاطرنشــان کرد: تعارف در 
انجام کارهای مختلف و پاس کاری فعالیت 
ها به یکدیگر موجب شــده آنگونه که باید 
و شــاید خروجی جلســات نتیجه مطلوبی 

نداشته باشد.
وی اظهار داشــت: بر این اساس باید از 
تعارفات دوری کرده، نسبت به عمل گرایی 
کارها واقف باشــیم و در نهایت از دیگران 

توقع کمک و یاری داشته باشیم.
این مســئول ادامه داد: جلسات برگزاری 
شده در اســتانداری باید خروجی عملیاتی 
داشته باشــد و غیر آن نتیجه بخش نبوده و 

اتلاف وقت خواهد بود.
بــه گفته وی، در بازدیــد انجام گرفته از 
میوه و تره بار مشــخص شد که کنده کاری 
ها و نبود متولی برای به ســرانجام رساندن 
آن، موجب شده خود بازاریان سیمان کاری 

کنند، که مناسب سازی نیست.
اســتاندار زنجان ادامه داد: مشکلات ریز 
و درشت در این شهر وجود دارد که چندان 
به برطرف کردن انها اقدام نمی شــود و رفع 
آن، می تواند آرامش خاطر را در شهروندان 

ایجاد کند.
وی بیان کرد: از طرفــی وجود تبلیغات 
نصب شــده در پل های هوایی شــهر تردد 
و دید عابران را محدود کرده و به دســتگاه 

متولی اعلام شــده بــرای برطرف کردن آن 
اقدام کنند.

حقیقی افزود: مناســب ســازی احساس 
فکری بوده و با همکاری دستگاه های متولی 
باید برای مشــکلات به وجود آمده در شهر 

اقداماتی را انجام داد.
وی اضافه کرد: بر این اســاس کمیته ای 
متشکل از کارشناسان و اصحاب رسانه برای 
احصای مشکلات مناسب سازی تشکیل که 
موارد یادشــده باید طی یک ماه آینده حمع 

بندی شود.
اســتاندار زنجــان ادامه داد: بــرای رفع 
مشــکلات معلــولان نیز بهتر اســت یکی 
از معاونــان مدیــر کل ادارات در طبقه دوم 
حضور داشــته باشــند، چرا که معلولان در 
تردد ها مشــکل دارند و این کار در راستای 

خدمات رسانی مطلوب است.
وی همچنین به تهیه جی آی اس زنجان 
توسط شــهرداری اشاره و خاطر نشان کرد: 
ایــن یکی از کارهای مهم در شــهر زنجان 
است که از اهمیت زیادی برخوردار بوده و 
استانداری نیز برای به سرانجام رساندن این 

طرح کمک های لازم را انجام خواهد داد.

آشنائی با قانون جامع حمایت از حقوق 
معلولان 

همچنین مدیر کل بهزیستی استان زنجان 
نیز در این جلســه با اشــاره به عدم آشنایی 
آحــاد جامعه از مفاد قانون جامع حمایت از 
حقوق افراد دارای معلولیت گفت: ضروری 
اســت در راستای آشــنائی دانش آموزان و 
دانشجویان یک واحد درسی در برنامه های 
آموزشی مدارس و دانشگاه ها جهت معرفی 
ایــن قانون و حق طبیعی معلولین پیش بینی 
شــود. محمد محمدی افزود: بهزیســتی به 
عنوان متولی امور معلولان و ســالمندان به 
منظور نظارت و هماهنگی جهت مناســب 
ســازی همچنین نظارت بــر اجرای ماده ۲ 
قانون جامــع حمایت از حقــوق معلولین 
جلســات مناسب سازی را تشــکیل داده و 
وضعیت موجود، پیشــرفت مناسب سازی 
اماکن عمومی و محیط های شهری را مورد 

نظارت و ارزیابی قرار می دهد.
وی ادامه داد: برابرسازی و فراگیر کردن 

فرصت ها، فرایندی است که به تبع آن همه 
سیستم های عمومی مانند خدمات بهداشتی، 
درمانی، اجتماعی، آموزشــی، حمل و نقل، 
امکانات رفاهی، فرهنگی و اشتغال را در بر 
می گیرد و با حذف موانــع فیزیکی، امکان 
دسترســی افراد دارای معلولیــت جامعه به 
امکانات زندگی برابر با افراد ســالم حاصل 

می شود.
این مقام مســئول با اشاره به اینکه توجه 
به افــراد دارای معلولیــت و درک نیازهای 
ویــژه آنــان در راســتای بهبــود وضعیت 
زندگی و مشــارکت اجتماعــی آنان، یکی 
از مهم ترین شــاخص های توســعه  یافتگی 
جوامع به حساب می آید ، خاطر نشان کرد: 
همه مکان هــا و محیط ها صد درصد امکان 
مناسب  ســازی و دســترس پذیری ندارند، 
ولی لازم است که دستگاه ها شرایط لازم را 
برای دسترسی معلولان به مکان های عمومی 

فراهم آورند.
مدیر کل بهزیســتی استان زنجان تصریح 
کرد: عــدم آشــنایی و تســلط پیمانکاران 
با ضوابــط و مقــررات مناسب ســازی و 
تکنیک هــای اجرایــی آن، همچنین وجود 
بافت هــای قدیمــی شــهرها و محدودیت 
در عرض و طــول معابر شــهری از دیگر 
چالش های پیش روی مقوله مناسب  سازی 

است.
وی ادامــه داد: بر اســاس تبصره3 ماده 
۵ فصل دوم مناســب ســازی ، متخلفان از 
رعایت این ماده حســب مورد به مجازات 
تعزیزی، جزای نقدی درجه پنج تا هشــت 
موضوع ماده 19 قانون مجازات اســلامی ، 
انفصال موقت یا دائــم از خدمات عمومی، 
تنزل مقــام و یا محرومیــت از انتصاب به 
پست های حساس و مدیریتی سازمان متبوع 

محکوم می شوند.
محمــدی یادآور شــد: توجه بــه افراد 
دارای معلولیــت و درک نیازهای ویژه آنان 
در راســتای بهبود وضعیت زندگی و تلفیق 
اجتماعی و مشــارکت اجتماعــی این افراد 
یکــی از مهمترین شــاخص های توســعه 

یافتگی جوامع به حساب می آید.
وی با اشــاره به این  که خوشــبختانه با 
راه اندازی دبیرخانه مناسب ســازی بهزیستی 

کشور و حمایت های وزارت کشور طی چند 
ســال خیر، تحولی در حوزه مناسب سازی 
ایجاد شده است، افزود: شهرداری ها موظف 
هستند بودجه ســالانه خود را طوری تنظیم 
کننــد که اعتبــارات مناسب ســازی در آن 
پیش بینی شــود. از این رو، طبق پیگیری های 
به عمل آمده، شــهرداری های استان نیز این 
موضوع را در اعتبارات خود رعایت می کنند.
وی با بیان اینکه مهیا کردن بستر فیزیکی 
مهم ترین موضوع برای حضور معلولان در 
عرصه های مختلف و اســتفاده از توانمندی 
هــای بالقوه آن ها در جامعه اســت گفت: 
الزامات این مهم بر حســب وظیفه این نهاد 
حمایتی با جدیت بیشــتری پیگیری خواهد 
شد. وی گفت: جلسه ستاد مناسب سازی به 
صورت منظم و مستمر توسط دبیرخانه ستاد 
هماهنگی و پیگیری مناســب سازی استان 

زنجان هر 3 ماه یک بار تشکیل می شود. 

 شهرداری مطالعات میدانی دارد
معاون شهرســازی و معماری شهرداری 
زنجان نیز در این جلســه در صحبت هایی 
گفــت: شــهرداری زنجان نیز در راســتای 
مناسب ســازی به انجام مطالعات میدانی از 
سطح شهر را به جهت تعیین اولویت بندی 
ها و تهیه دســتور العمل هــای مدون برای 

جامعه هدف مورد توجه قرار داده است. 
ســعید بیات افزود: انجــام مطالعات به 
صورت مشخص صرفا برای معلولان نیست، 
بلکه دیگر شهروندان را شامل می شود و در 
این میان آسیب شناسی اصلی ترین فضاهای 
شــهری شــامل ، معابر ، میادین و فضاهای 

عمومی شهری اهمیت زیادی دارد.
به گفته وی، اولویت بندی ها متناســب 
با بودجه اختصاصی شورای شهر در برنامه 

پنج ساله مورد توجه قرار گرفته است.
هیچ کاری در حوزه حمل و نقل معلولان 

انجام نگرفته است
رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی 
شــورای اســلامی شــهر زنجان نیز گفت: 
بودجه مناســبی در ارتباط مناسب سازی به 
دســتگاه های اجرایی اختصاص می یابد اما 

تحت عنوانین دیگری هزینه می شود.
حمید رضا حمیدی افزود: بودجه مناسب 

ســازی و نحوه هزینه کرد ان در جای خود 
امری مهم بــوده و نباید در جاهای دیگری 

صرف شود.
وی بیان کرد: اکنون نقشه راهی در حوزه 
مناسب سازی شــهر زنجان وجود ندارد که 
در قالب مطالعات انجام گرفته و در سیستم 
جــی آی اس می توان این مهم را پیاده و به 
یک نقشه تبدیل شــود که با تحقق آن، می 

توان به ارزیابی کارها پرداخت.
این عضو شورای اســلامی شهر زنجان 
ادامــه داد: بــرای افزایش بودجه مناســب 
ســازی در شورای اسلامی شهر زنجان هیچ 
توجیهــی وجود ندارد و در این میان با عدد 
رقم کارهای انجام نگرفته می توان کاری را 

انجام داد در صورتی که چنین نیست.

 عدم مناسب سازی جانباران و معلولان 
را آزار می دهد

یکــی از جانباران حاضر در جلســه نیز 
گفت: بحث مناسب ســازی مکان ها چند 
ســالی است که از ســوی دولت به ادارات 
و ارگان ها ابلاغ شــده و متاسفانه۵۰ درصد 
معابر، اماکــن ، پارک ها و فضای ســبز و 
ورودی ادارات بــرای جانبــازان و معلولان 

قابل استفاده نیست.
وی اظهار داشت: برخی از ادارات، بانک 
ها برای تردد گــروه های هدف غیر ممکن 
اســت و کارشناسی ها نیز نشــان می دهد 
که 9۰ درصد ادارات بــرای تردد معلول و 

جانبازان امکان پذیر نیست.
طاهــری افزود: حتی رمــپ های ایجاد 
شده توسط دستگاه های عضو جلسه فضای 
مناســب ســازی نیز برای گروه های هدف 
مناســب نیســت و تا زمانی که اعضای این 
جلســه به انجام این کار مهم اعتقاد نداشته 

باشند، پیشرفتی در این کار نخواهد شد.
وی بیــان کــرد: بــر این مبنــا حضور 
مدیران در طبقات بــالای ادارات و ارگان 
ها، نبود آسانســور مشکلاتی را برای تردد 
گرووههای هدف ایجاد کــرده و رفع این 
مهم می تواند به دسترسی گروه های هدف 

کمک زیادی کند.
این جانباز افزود: شهرداری در هر منطقه 
یک جانبــاز ویلچری را به عنوان مشــاور، 
جهت ساخت و ســاز های اماکن عمومی، 

پارک ها و فضای عمومی انتخاب کند.
وی بیان کرد: شهرداری در پارک های و 
فضای ســبز برای جانبازان و معلولان جای 
پارکینگ برای این گروه های در نظر بگیرند.
نماینده قشــر معلــولان نیز ادامــه داد: 
تمهیدات اتخاذ شــده برای مناســب سازی 
معلولان در شهرکافی نیست و در این راستا 
مشــکلات متعددی وجود دارد که نیازمند 

توجه جدی مسولان است.
کمال عشق افزود: رمپ های ایجاد شده 
برای معلــولان به صــورت نمادین بوده و 
استفاده چندانی برای گروه های هدف ندارد 
و از طرفــی فاصله بوجود آمده در رمپ ها 
نیز امکان تردد ویلچری ها را ســلب کرده 

است.
وی بیــان کــرد: بــا اوضاع نــه چندان 
خوشایند مناسب سازی در شهر زنجان یک 
معلول نمی توانــد به تنهایی تردد کند و در 
کنار او باید یک نفر همــراه و کمک کننده 

حضور داشته باشد.
وی بیان کــرد: معلولان بــرای تردد در 
مساجد نیز با مشکلاتی مواجه هستند، چرا 
که  ورودی این اماکن دارای پله بوده و این 
گروه نمی توانند فرایــض دینی خودر ا به 
نحو مطلوبی انجام دهنــد. البته این معضل 
حتــی در مدارس و دانشــگاه ها نیز وجود 

دارد. 
وی خاطر نشان کرد: مراکز آزمایشگاهی 
،اغلــب مطب بــرای دسترســی و حضور 
معلولان و حتی سالمندان دشوار است و در 
مجموع مشــکلات عدیده ای در این بخش 

وجود دارد.

استاندار زنجان در جلسه مناسب سازی فضای شهری:

مناسب سازی فضای شهری نمود ندارد
خبر

مدیر کل بهزیستی استان زنجان: 
آشنا نبودن و تسلط پیمانکاران با ضوابط و مقررات مناسب سازی و تکنیک های اجرایی آن

  از چالش های مناسب  سازی است

عصرملّت - مدیرکل بیمه ســلامت استان زنجان 
گفت : بیــش از ۵۰ درصد جمعیت یــک میلیون و 
یکصد هزار نفری اســتان زنجان تحت پوشش بیمه 

سلامت هستند.
بــه گزارش خبرنگار »پایگاه خبری - تحلیلی پیام 
ملّــت«، خدیجه ابراهیم خانــی در جمع خبرنگاران 
رســانه های جمعی اســتان زنجان افزود: بر اساس 
آمارهای اعلام شــده از ســوی بیمه ها 1۰۰ درصد 
جمعیت استان زنجان تحت پوشش بیمه ای هستند.

وی  با اشــاره به اینکه تعدادی از هموطنان فاقد 
هرگونــه بیمه درمانی هســتند گفــت : تحلیل ها و 

آمارهای ما هم  نشــان می دهد تعدادی از مردم فاقد 
بیمه هستند و این بخش به دلیل نقص در همپوشانی 
بیمه هاســت  و تعدادی همچنان از دو یا چند بیمه 

بطور همزمان استفاده می کنند.
مدیرکل بیمه ســلامت اســتان زنجان اضافه کرد 
: کمبود اعتبــارات در بخش بیمه طی ســال 139۶ 
بصورت انباشت شده به سال 1397 منتقل شده است 
و این رقم برای بیمه ســلامت کشور بیش از 8 هزار 

میلیارد تومان است.
ابراهیم خانی به وضعیت نگران کننده اعتبارات در 
نظر گرفته شده برای سال 1398 اشاره کرد و گفت : 

19 هزار میلیارد تومان اعتبار برای بیمه سلامت مورد 
نیاز است که در ردیف های سازمان مدیریت تنها 1۲ 

هزار میلیارد تومان گنجانده شده است.
وی تصریح کرد : اگر وضعیت اعتبارات و بدهی 
های انباشــت شده بیمه ســلامت با همین وضعیت 
پیش بــرود ، اعتبــارات تنها تکافوی ۶ ماه کشــور 

خواهد بود.
وی به نقص در سیستم نظام بیمه و تحول سلامت 
طی ســالهای گذشته اشــاره کرد و گفت : بخشی از 
مشــکلات نظام ســلامت به دســتگاه های متولی و 

مجری طرح ارتباط داشت.

 مدیرکل بیمه سلامت استان زنجان:

۵۰ درصد مردم استان زنجان تحت پوشش بیمه سلامت هستند
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مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان زنجان خبر داد: 

پرداخت ۲094 میلیارد ریال تسهیلات
 در استان زنجان 

عصر ملّت - مدیر شــعب بانک 
قرض الحســنه مهــر ایران اســتان 
زنجان با اعلام اینکه در سال گذشته 
بیش از 19 هزار فقــره وام به میزان 
۲۰9۴ میلیارد ریال در اســتان زنجان 
پرداخت شده است، گفت: این میزان 
در 8 ماهه نخست سال جاری به رقم 
۲۲۰۰ میلیارد ریال به تعداد بالای 17 

هزار فقره وام رسیده است. 
بــه گــزارش »پایــگاه خبری - 

تحلیلی پیام ملّت«، حســن خانمحمدی در نشست خبری که همزمان با 
۲۲ آذر ماه ســالروز تاسیس این بانک برگزار شد، با اعلام اینکه فعالیت 
های این بانک در 11 سال گذشته در نقاط مختلف استان برای دستگیری 
از اقشار آسیب پذیر جامعه با نیت خیرخواهی انجام می گیرد، افزود: در 
این راســتا رسانه ها، خیران، نهادهای دولتی و خصوصی با بانک تعامل 

نزدیک دارند.
وی از صدور بیش از 1۵3 هزار کارت از ســوی این بانک در مدت 
فعالیت خود در اســتان خبر داد و یادآور شــد: در این مدت ۲۶ هزار و 

چهارصد مورد کارت هدیه نیز صادر شده است.
خانمحمدی ارائه خدمات بانکی در17 شــعبه مختلف این استان در 
اشــکال مختلف را یادآور شــد و افزود: این خدمات 7۲ نفر از پرسنل 
زحمتکــش بانک با هدف خدمات رســانی به اقشــار مختلف جامعه 
بخصوص قشــر پایین دســت انجام می گیرد.  مدیر شعب بانک قرض 
الحســنه مهر ایران اســتان زنجان  با تاکید بر مشــتری مداری و حفظ 
مشــتری بر لزوم رضایتمندی مشتریان تاکید کرد و گفت: رسالت اصلی 
این بانک بر محور مشــتری مداری و دســتگیری از محرمان جامعه بنا 
نهاده شده است و اصولا قرض الحسنه بر این مبنا شکل گرفته است. بر 
این اســاس بانک قرض الحسنه با ارائه طرح های مختلف قصد دارد تا 

تسهیلات خود را با کارمزد صفر تا ۴ درصد اعطا کند. 

هماهنگی بین اعضا از اهداف راه اندازی شورای 
هماهنگی شرکت های بیمه است

عصر ملّت - رئیس شورای هماهنگی شرکت های بیمه استان استان 
درباره فعالیت شــورای هماهنگی شرکت های بیمه گفت: هدف اصلی 
این شــورا ایجاد تعامل و هماهنگی بیشــتر بین اعضا در جهت حفظ و 

صیانت از حقوق و منافع صنفی است. 
احمــد مظفر خرمی در گفتگو با »پایگاه خبری - تحلیلی پیام ملّت«،  
با اعلام اینکه در ســال جاری این شــورا با تعیین هیات رئیســه جدید 
فعالیت خود را ادامه می دهد، افزود: در این راســتا حمایت و پشتیبانی 
آقای عباسچیان مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان نیز جای 

قدردانی دارد.
به گفته وی، در همین راســتا کارگاه هایی با مشــارکت کلیه شرکت 
های بیمه ای استان تشکیل شده و نتایح خوبی نیز به دست آمده است.

رئیس این تشــکل بیمه ای بیان کرد: شورای هماهنگی شرکت های 
بیمه استان زنجان که زیرمجموعه سندیکای بیمه گران کشور است، سال 

گذشته در استان زنجان راه اندازی شد.  
مظفر خرمی از دیگر اهداف مهم شورای هماهنگی شرکت های بیمه 
اســتان را ایجاد تعامل مناســب تر با ارگان ها و سازمان های مرتبط با 
صنعت بیمه از جمله قوه قضائیه، پلیس راهنمایی و رانندگی بیان کرد و 
ادامه داد: در این رابطه جلساتی  نیز در این خصوص تشکیل داده ایم. 

وی تربیت و آموزش شبکه فروش و بازاریابان بیمه ای ، ایجاد بستر 
مناسب برای اشــاعه فرهنگ بیمه و افزایش ضریب نفوذ بیمه در استان 
را از دیگر برنامه های شــورای هماهنگی بیمه ای اســتان در سال جای 
بیان کرد. رئیس این شورا بر لزوم ایجاد فضای رقابتی سالم بین شرکت 
های بیمه ای تاکید کرد و یادآور شد: بی شک تعامل سازنده بین شرکت 

های بیمه ای زمینه مناسبی برای رونق صنعت بیمه استان خواهد بود.

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان زنجان:

از واحدهای تولید صنایع دستی
 حمایت ویژه می کنیم

عصر ملّت -  مدیر عامل شــرکت شهرک های صنعتی استان زنجان 
گفت: از واحدهای تولید صنایع دستی استان که در شهرک های صنعتی 
استان مستقر شــوند، حمایت های ویژه ای می کنیم. ایرج احمدی، در 
دیدار با جمعی از تولید کنندگان صنایع دســتی اســتان افزود: در بحث 
واگذاری زمین به تولید کنندگان صنایع دســتی می توانیم شرایط نقدی 

قیمت زمین را کاهش و تعداد اقساط را افزایش دهیم. 
وی با تاکید بر حمایت از تولیدات صنایع دســتی اســتان بیان کرد: 
تقویت محصولات صنایع دســتی استان به ویژه برندسازی در این زمینه 
از مهم ترین کارها به شــمار می رود و شرکت شهرکهای صنعتی استان 
نیز مطابق برنامه ریزی های خود اقدام به تشکیل خوشه های صنعتی با 

اولویت بندی های صورت گرفته می کند.
به گفته احمدی، تاکنون خوشــه های صنعتی روی، فرش دستباف و 

کفش هیدج تشکیل گردیده و نتایج مطلوبی نیز به همراه داشته است.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان زنجان از تشکیل خوشه 
چاقوی زنجان خبر داد و گفت: فراخوان انتخاب عامل توسعه این خوشه 
منتشر گردیده و به امید خدا تا پایان دی ماه سال جاری کارهای مربوط 
به انتخاب عامل توسعه خوشه صنعتی چاقوی زنجان به پایان می رسد.

وی به ضعف بسته بندی در صنایع دستی استان اشاره و تصریح کرد: 
همان گونه که دنیا در عرصه هاي مختلف پیشــرفت کرده صنعت بسته 
بندی کالاها نیز به مرور زمان و با پیشــرفت علم بشری، پیشرفت نموده 
و امروزه بسته بندی، خود به علمی گسترده تبدیل شده است که فعالان 
صنایع دســتی استان نیز باید به تاســی از سایر جوامع توجه ویژه ای به 

بسته بندی محصولات خود داشته باشند.
احمدی صنعت بســته بندي را یکي از مهمترین و تعیین کننده ترین 
عوامل موثر عرضه کالا و موفقیت در کسب بازار اعلام کرد و افزود: این 
صنعت تمامي فعالیت هاي تولیدي و بازرگاني را در جهان متوجه خود 
کرده به نحوي که اگرچه مقوله جدیدي در صنعت و اقتصاد نیست ولي 
با تحولاتي که به وقوع پیوسته به عاملي تعیین کننده در موفقیت عرضه 

کالا و خدمات تبدیل شده است.
این مقام مسئول گفت: البته شرکت شهرک های صنعتی استان چندین 
بار اقدام به برگزاری تورهای بازدید از نمایشــگاههای مختلف در زمینه 
صنعت بسته بندی نموده است و در آینده نیز برگزاری چنین برنامه هایی 
را در راســتای توانمندسازی و بروزرسانی مدیران واحدهای تولیدی در 
زمینه های مختلف از جمله صنعت بسته بندی در دستور کار خود دارد.

خبر

عصرملّت- این روزهــا گرانی اقلام و 
کالاهــای ضــروری روزگار را بر طبقات 
پایین دســت جامعه ســخت کرده است. 
شروع دور بعدی تحریم ها از 13 آبان ماه 
موجب شده تا واکنش های هیجانی را در 
بازار زنجان شــاهد باشیم. برخی این عامل 
را در بروز و ظهــور گرانی حاکم در بازار 
تاثیرگــذار می دانند و برخــی نیز التهاب 
های کاذب را در تشنج بازار عامل افزایش 

قیمت ها می دانند. 
در ایــن بین برخی از مســئولان توزیع 
نادرست اقلام را در شکل گیری این گرانی 

ها و تورم کاذب تاثیرگذار می دانند. 
در این کــش و قوس قشــرهای پایین 
جامعــه بیــش از هر کس دیگری آســیب 
پذیــر هســتند و در انتظار افــت قیمت ها 
هستند. این در شــرایطی است که از مدتی 
قبــل روند نزول قیمت دلار که برخی آن را 
بهانه ای برای افزایش قیمت می دانســتند، 
 موجب شده تا حدودی از التهاب بازار اقلام

 کاسته شود.
»عصر ملّت« برای روشــن شدن اوضاع 
بازار به میان مردم رفته اســت تا این بار از 

زبان مردم این مساله را بررسی کند: 
یکــی از شــهروندان زنجانی بــا ابراز 
تاسف از افزایش قیمت محصولات اساسی 
خانوارهــا می گویــد: از چند مــاه اخیر 
افزایش قیمت ها سرسام آور شده است و 

کسی پاسخگو نیست. 
حسین احمدی با تاکید بر اینکه تحریم 
ها فرصــت خوبی برای بــالا رفتن قیمت 
ها شــده است و کمتر مســئولی پاسخگو 
اســت، می افزاید: ســوال من این اســت 
محصول تولید داخل چــه ارتباطی با دلار 
دارد که برخی هــا آن را بهانه خوبی برای 

افزایش قیمت کــرده اند. به گفته وی، این 
آشــفته بازار باعث شــده تا طبقات پایین 
متضرر شــوند و بــه اعتقادم بایــد برای 
 برون رفت از این شــرایط بایــد تدبیری

اندیشیده شود. 
دیگــر شــهروند زنجانی کــه در بازار 
مشــغول خرید است، نیم نگاهی به مقایسه 
قیمت انواع میوه نســبت به ســال قبل می 
اندازد و می گوید: بــرای مثال قیمت موز 
ســال قبل بین 7 تا 8 هــزار تومان بود که 
امسال به مرز 13 هزار تومان رسیده است. 
اکبر ســپهری افزایش قیمت انواع آجیل 
در آستانه شب یلدا را یکی از نقاط ضعف 
مســئولان امر مــی داند و مــی افزاید: در 
روزهایی کــه بازار خرید شــب یلدا داغ 
اســت کنترل و نظارت بر بازار باید بیشتر 

باشد، که در عمل چنین نیست. 
وی بــازار کنونی را فرصتــی برای بالا 
بردن قیمت ها می داند که متاســفانه بیش 
از هر زمــان دیگری طبقات محروم جامعه 

آسیب می بینند.
قائم  دیگر شهروند زنجانی ساکن کوی 
با تاکید بر اینکه در ماه های اخیر بالا رفتن 
قیمت دلار اوضاع را سخت کرده بود، می 
گویــد: هر چند اکنون قیمت دلار افت پیدا 
کرده، اما متاســفانه همچنــان قیمت ها به 
قــوت خود باقی مانده انــد و این انصاف 

نیست.
اکبر محمدی بازگشــت آرامش به بازار 
را امــری مهم می داند و ادامــه می دهد: 
در روزهــای نزدیک به شــب یلدا قیمت 
آجیل افزایــش پیدا کرده اســت و این با 
هیچ منطقی ســازگار نیســت. وی بر این 
مهم اعتقاد دارد که بازار را عرضه و تقاضا 
مشخص می کند، اما این نباید دلیلی برای 

افزایش چشمگیر قیمت آجیل به این میزان 
باشد. 

اکنون قیمت آجیل در اشــکال مختلف 
به تناســب کیفیت ۶۰ هــزار تومانی، 1۰۰ 
هزار تومانــی و 1۶۰ هزار تومانی در بازار 

به فروش می رسد. 
توزیع نادرست

این صحبت ها در حالی بیان می شــود 
که اســتاندار زنجــان نارضایتــی  مردم از 
کمبود اقلام مورد نیاز در بازار را ناشــی از 

توزیع نادرست می داند.
فتــح الله حقیقی بــا تاکید بــر اینکه هر 
کالایــی در هــر صنفــی باید برچســب 
قیمت داشــته باشــد، می گویــد: یکی از 
ضرورت های امروز با توجه به پایان سال، 
نظــارت دقیق بــر بــازار و از همه مهم تر 
آسیب شناســی بازار شب و عید و در برهه 

کنونی بازار شب یلدا است.
وی با اشــاره به اینکه ارائه گزارش های 
متناقض از وضعیت بازار حاکی از آن است 
که باید امر نظارت بر بازار به صورت جدی 
انجام گرفته و این حق مسلم مردم است که 
مســئولان، این نظارت هــا را به طور دقیق 
انجام دهند، می افزاید: نظارت مســتمر و 
دقیــق بر وضعیت بازار به ویژه در ایامی که 

شب یلدا را پیش رو داریم، باعث می شود 
تا بسیاری از مشکلاتی که در این خصوص 
وجود دارد، شناسایی و آسیب شناسی شود.

حقیقی با بیان اینکــه گزارش تعزیرات 
حکومتی نشــان می دهد که وضعیت استان 
مناســب اســت، اما بازار چنین چیزی را 
نشان نمی دهد، تصریح می کند: باید کمیته 
استانی و شهرستانی تنظیم بازار به صورت 
منظم فعال شود و فرمانداران به این جلسه 
دعوت شوند و تیم عملیاتی اداره بازرسی 
ســازمان صنعت، معــدن و تجارت نیز در 

جلسه از نحوه بازرسی گزارش دهند.
استاندار زنجان با اشاره به نزدیک شدن 
بــه روزهای پایانی ســال و افزایش تقاضا 
در بازارمی گوید: بهتر است آسیب شناسی 
قیمت ها و بازار شب عید سال گذشته انجام 
شــده تا تمهیداتی برای سال آتی اندیشده 
شــود که در همین راســتا انتظــار می رود 
دستورالعمل های کشوری بومی سازی شود.

حقیقی تاکیــد می کند: هیچ  کســی در 
رابطه با شــیر حــق ندارد آن  را بیشــتر از 
قیمــت مصوب ارائه کند. همچنین در زمینه 
لاســتیک خودروها نیز باید نامه ای تحلیلی 
به وزیر صمت در رابطه با مشکلات موجود 

ارائه شود.

به گفته مقام عالی استان زنجان، با توجه 
به حمل و نقل ســنگین موجود در اســتان 
برای مشکلات آتی پیش بینی لازم صورت 
پذیرفته و کمیته ای در رابطه با حمل و نقل 

و اصناف تشکیل شود.
استاندار زنجان ادامه یم دهد: اگر امروز 
با نارضایتی هایی در بازار مواجه هســتیم، 
این نارضایتی ها به واســطه کمبود منابع در 
بــازار نبوده و مشــکل و دغدغه اصلی در 
این زمینه به توزیع نادرســت این منابع باز 

می گردد.
اگر می خواهیم نســبت بــه توزیع اقلام 
دولتی در بازار اقدام کنیم، باید نظارت های 
دولتی نیز همراه با این توزیع انجام شود که 
در این راستا انتظار ما از رسانه ها این است 

که کمک حال دولت در امر نظارت باشند.
وی بــا تاکید بر اینکه نصب برچســب 
قیمت برای همــه کالاها یک امر ضروری 
اســت، اظهار می کند: آنچــه که امروز از 
گزارش های تعزیــرات حکومتی برمی آید، 
حاکی از وجود آرامش در بازار اســت، اما 
وقتــی خود بازار را رصــد می کنیم، چنین 
بنابراین کمیته  چیزی را مشاهده نمی کنیم، 
اســتانی و شهرســتانی تنظیم بــازار باید 
فعالیت منظمی در این عرصه داشته باشد.

عصر ملّت -  مدیرکل امور مالیاتی استان 
زنجــان گفت: قانــون جدید مالیــات، کار 
وراث را راحت می کنــد. میرحیدر رضوی 
در گفت وگو با ایســنا، با بیــان اینکه قانون 
جدید مالیات های مســتقیم تغییرات بنیادی 
داشته اســت، اظهار کرد: یکی از عمده ترین 
تغییرات قانون مالیات ها در بخش مالیات بر 
ارث است که به منظور تکریم مودیان مالیاتی 
و ســهولت فرآیند دریافت مالیات صورت 

گرفته است. 
این مســئول با اشــاره به اینکه در قانون 
سابق محاســبه مالیات بر مبنای زمان فوت 
متوفی بوده اســت که این مبلغ مشــکلات 
بســیاری ایجاد می کرد، ادامــه داد: با توجه 
به اصلاحیه اخیر قانــون تا زمانی که وراث 
نســبت به انتقال ماترک خــود   یا دیگران 

اقدام نکنند، مالیاتی وصول نخواهد شــد و 
این در حالی اســت که اموال و دارایی های 
متولی با توجه به نوع و ماهیت شان صرفا در 
زمان تحویل یا انتقال مقررات ماده 17 قانون 

مشمول مالیات است. 
وی در خصوص یکــی دیگر از تغییرات 
قانون مالیات بر ارث که در ساماندهی بازار 
پول موثر اســت، افزود: ســپرده های متوفی 
نزد بانک ها و موسسات اعتباری مجاز برای 
وراث طبقه اول به میزان 3 درصد مشــمول 
مالیات اســت ولی این امر برای سپرده های 
نزد موسســات غیرمجاز بــه نرخ 1۰ درصد 

مشمول مالیات است. 
رضــوی در رابطه با مالیات املاک و حق 
واگــذاری موضوع مــاده 17 قانون، تصریح 
کــرد: این قانون به نســبت به املاک و حق 

واگذاری محــل یک و نیم برابــر نرخ های 
مذکور در ماده ۵9 این قانون به ماخذ ارزش 
معاملاتی املاک و یا به ماخذ ارزش روز حق 
واگذاری حسب مورد، در تاریخ ثبت انتقال 

به نام وارث اشاره دارد. 
وی با اشــاره به آیین نامه اجرایی موضوع 
تبصــره ۲ ماده ۲۶ قانون گفت: کســر دیون 
محقق متوفی هزینه های کفن و دفن در حدود 
عرف عادت و واجبات مالی و عبادی حداکثر 
تا سقف ارزش اموال و دارایی های ابراز   شده 
در اظهارنامه امکان پذیر است، بنابراین باید در 
زمان تســلیم اظهارنامه کلیه ماترک متوفی به 

ارزش روز زمان فوت اظهار شوند. 
مدیــرکل امور مالیاتی اســتان زنجان در 
رابطــه با گواهــی مالیات بــر ارث، یادآور 
شــد: اشــخاص موضــوع مــاده 3۴ قانون 

ادارات ثبت  بانک هــا،  مالیات هــا از جمله 
اســناد و املاک دفاتر اسناد رسمی، نهادهای 
شــرکت ها، صندوق های  غیردولتی  عمومی 
دادگســتری و صندوق هــای ادارات ثبــت 
اسناد و املاک کشــور برای تحویل و انتقال 
اموال و دارایی ها متوفی به نام وراث یا سایر 
اشخاص می بایست گواهی پرداخت یا عدم 
شمول مالیات بر ارث را از اداره امور مالیاتی 

دریافت کنند. 
وی با اشــاره به اینکه برای اخذ گواهی 
ماده 3۴ قانون ارائــه گواهی انحصاروراثت 
الزامی است، عنوان کرد: برای صدور گواهی 
حصر وراثت با توجه به حذف ماده 31 قانون 
نیازی به تسلیم اظهارنامه برای افرادی که از 
ابتدای سال 9۵ به بعد فوت می کنند، نیست 
و دادگاه ها می توانند برای این متوفیان بدون 

اخذ گواهی نســبت به صدور گواهی حذف 
وراثت اقدام کنند همچنین وراث طبقه اول و 
دوم نسبت به اموال شهدای انقلاب اسلامی 

مشمول مالیات بر ارث نخواهند بود. 
رضــوی در رابطه با موارد عدم شــمول 
مالیات بر ارث که در ماده ۲۴ مشخص شده 
است، خاطرنشــان کرد: وجوه بازنشستگی، 
وظیفه و پس انــداز خدمت، مزایــای پایان 
خدمت، مطالبات مربوط به خسارت اخراج، 
بازخرید خدمت، مرخصی استحقاقی استفاده 
نشــده و بیمه هــای اجتماعــی و نیز وجوه 
پرداختی توسط موسسات بیمه یا بیمه گزار و 
یا کارفرما از قبیل بیمه عمر، خســارت فوت 
و همچنیــن دیه و مانند آن هاحســب مورد 
 یک جــا و یا به طور مســتمر به ورثه متوفی

 پرداخت می شود. 

عصر ملّت - مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی 
برق استان زنجان گفت: زنجان در زمره استان هاي 
مســتعد و با پتانســیل بالا براي اســتفاده از انرژي 

خورسیدید است.
علیرضا علیــزاده در این باره بــه »پایگاه خبری 
- تحلیلی پیام ملّت« ،افزود: مناطق مختلف اســتان 
زنجــان داراي روزهــاي آفتابي خــوب و با دماي 
متعادل هســتند که از فاکتورهاي مهــم در افزایش 

راندمان نیروگاه هاي خورشیدي مي باشد.
وی تولید پراکنده را نزدیک کردن نقاط تولید برق 
بــه مصرف با هدف مصرف بهینــه و کاهش تلفات 
بــرق عنوان کــرد و ادامه داد: تامین بــرق پایدارتر 
مشــترکان، کاهــش خاموشــي و تلفــات، افزایش 
راندمان و بهــره وري بالاتر اقتصــادي، حفاظت از 

محیط زیست از  فواید این امر است.
 علیزاده با اعلام اینکــه طرح خرید تضمیني ۲۰ 
ســاله برق تجدید پذیر از مشترکان خصوصي تولید 
کننده، الزام  ارگان هــاي دولتي به تأمین ۲۰درصد 
برق مصرفــي از طریق ســامانه هاي تجدید پذیر و 
پاک از جمله اقدام ها در راســتای تشویق به سرمایه 

گذاری در بخش انرژی خورشیدی است.
وی با بیان اینکه شرکت توزیع نیروي برق استان 
به عنوان نماینده صنعت برق کشور با تشکیل کمیته 
تولید پراکنده، آمــوزش و تربیت نیروي متخصص 
در زمینــه انــرژي هاي تجدید پذیر و پاک اســت، 
گفت: فراهــم آوردن زیر ســاخت هاي لازم جهت 
پذیرش متقاضیان از طریق اپلیکیشــن ســبز توزیع 
زنجان، ارزیابي پیمانکاران فعال در زمینه انرژي هاي 
تجدیدپذیــر و نظارت دقیق بر عملکرد آنها با هدف 

صیانت از ســرمایه هاي ملي، تهیه بروشــور و بنر و 
تبلیغ از طریق صدا و ســیما، جرایــد و...  درصدد 
آگاه ســازي مردم و فراهم آوردن بسترهاي مناسب 
جهت توســعه ایــن انرژي در اســتان زنجان انجام 

گرفته است.
مدیــر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
اظهــار کرد: در صورت نصب یک کیلوات  ســامانه 
خورشــیدي در اســتان زنجان، مي توانیــم به طور 
متوســط 18۰۰ کیلووات ساعت انرژي برق در طول 
ســال تولید کنیم که به نوبه خود یــک منبع درآمد 
مطمئن و پایدار براي ۲۰ ســال آینده به حساب می 
آید و با جلوگیري از تابش مستقیم خورشید بر روي 
ســقف خانه ها، در هزینه هاي مربوط به گرمایش و 

سرمایش ساختمان خود صرفه جویي کنیم.
نیروگاه هــاي تولید پراکنده  انواع  علیزاده درباره 
برق گفت: نیروگاه هاي تولید پراکنده انواع گازي و 
تجدیدپذیر مي باشند که استفاده کننده از انرژي هاي 
تجدیدپذیر مبتني بر منابعي پاک، تمام نشــدني، بي 
سرو صدا و بدون خطر و فاقد آلودگي و سازگار با 

محیط زیست مي باشند. 
بــه گفته ایــن مقام اســتانی، توان بــالاي منابع 
تجدیدپذیــر در ایران، محدودیت اســتفاده از منابع 
ســوخت هاي فســیلي و لزوم صیانت و حفظ آن 
براي نسل هاي بعد، بحران خشکسالي و لزوم صرفه 
جویي در مصرف آب، پدافند غیرعامل و لزوم تنوع 
بخشي در منابع تأمین انرژي را آشکار می کند. وی 
تصریح کــرد: وزارت نیرو با اتخاذ سیاســت هاي 
حمایتي و تخصیص منابع مالي در برنامه هاي پنجم 
و ششم توسعه درصدد تحقق این مهم برآمده است.

عصر ملّت -  اســتاندار قزوین بــه  منظور انعقاد 
تفاهم نامه همکاری با جهاددانشــگاهی کشور از مراکز 
این نهاد در تهران بازدید و با دستاوردهای آن آشنا شد. 
بــه گزارش ایســنا ، نشســتی با حضور فرشــاد 
پیله چی رئیس جهاددانشــگاهی قزوین، عبدالمحمد 
زاهدی اســتاندار قزوین و حمیدرضــا طیبی رئیس 
جهاددانشگاهی کشور در دفتر ریاست جهاددانشگاهی 
کشور برگزار شد. عبدالمحمد زاهدی، استاندار قزوین 
در این نشســت با انتقاد از سیاســت زدگی در استان 
قزوین ابراز کرد: متأســفانه فضای سیاســی در استان 
قزوین شــفافیت لازم را ندارد و به همین دلیل شاهد 
سیاست زدگی در قزوین هستیم این در حالی است که 
همه احزاب تمامیت مدیریت استان را طلب می کنند.

وی تصریح کــرد: در حال حاضر برخی از فضاها 
و ساختمان های دســتگاه های اجرایی بلااستفاده باقی  
مانده است و با هر ســازمانی که صحبت شده عنوان 

می کنند می خواهند پژوهشکده را راه  اندازی کنند.
اســتاندار قزویــن با اشــاره به پــروژه »مجتمع 
فنــاوری جهاددانشــگاهی قزوین« عنــوان کرد: اگر 

جهاددانشــگاهی احداث این پروژه عظیم را آغاز کند 
ما قول می دهیم آن را به اتمام برسانیم.

زاهــدی ابراز امیدواری کرد: چون نمی توان تمامی 
فعالیت هــای جهاددانشــگاهی کشــور را در قزوین 
متمرکــز کرد حاضریــم در مواردی که اســتعداد و 
پتانسیل لازم در استان وجود دارد همکاری لازم را با 
جهاددانشــگاهی داشته باشیم. وی با اشاره به ظرفیت 
مناســب جهاددانشــگاهی برای افزایــش فعالیت ها 
در اســتان قزوین، اظهار کرد: این نهــاد با یک نگاه 
 علمی و غیردرآمــدی صرف، فعالیت هــای خود را

 گسترش می دهد.
استاندار قزوین ادامه داد: جهاددانشگاهی می تواند 
در استان قزوین در چند زمینه ی تخصصی وارد شود 
و اجــرای عملیاتی بین بخش علمی، کشــاورزی و 

صنعتی را برقرار کند.
آغــاز فعالیت های جهاددانشــگاهی در حوزه 

دامداری و کشاورزی
حمیدرضــا طیبــی در این جلســه با اشــاره به 
فعالیت هــای جهاددانشــگاهی در حــوزه دامداری 
و کشــاورزی اظهار کــرد: خوشــبختانه فعالیت های 
جدیدی در این حوزه آغاز شــده و بیشتر توان ما در 
این حوزه تمرکز در بحث علمی است چرا که با توجه 
به محدودیت مالی تنها در بحث علمی می توانیم ورود 

پیدا کنیم.
وی ادامه داد: جهاددانشــگاهی در زمینه ی احداث 
گل خانه هــای هوشــمند، تولید بذرهــای هیبریدی 
در حوزه کشــاورزی، اصلاح نژاد دام ســبک و مرغ 
اصیل ایرانی، تولید بچه ماهی و... آمادگی همکاری با 

استان های مختلف را دارد.

»عصر ملتّ« از وضعیت بازار گزارش می دهد:

داغِ گرانی  

مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان:

قانون جديد، کار وراث را راحت می کند

زنجان،  مستعد برای بهره گیری از انرژی خورشیدی است انعقاد تفاهم نامه استانداری قزوین و جهاددانشگاهی در تهران
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نایب  رئیس هیات جودوی استان:
عملکرد تیم جودوی زنجان، راضی کننده است 

دعوت از 3 فوتبالیست قزوینی
 به اردوی تیم ملی 

دونده قزوینی
 به اردوی تیم ملی دعوت شد

عصرملّــت- دبیر هیات فوتبال اســتان از دعوت ســه 
فوتبالیســت اســتان به اردوی تیم ملی خبــر داد. محمود 
عبدالهی به ایســنا اعلام کرد: کادرفنــی تیم فوتبال نونهالان 
کشور در حالی فهرســت نفرات دعوت شده به اردوی تیم 
ملی را منتشــر کرد که دراین بین نــام آرین صادقی، مهدی 
قره قزلو و امیرحســین رجبعلی سه فوتبالیست قزوینی هم 
به چشــم می خورد.  وی افزود: صادقی، قره قزلو و رجبعلی 
سه ورزشکار استان هستند که باید تمرینات خود را زیر نظر 

کادرفنی و مربیان تیم ملی پیگیری کنند.

عصرملّت-  دبیر هیات دوومیدانی اســتان قزوین گفت: 
محمد جواد رنجکش قهرمان 11۰ متر با مانع استعدادهای برتر 

کشور به اردوی آماده سازی تیم ملی نوجوانان دعوت شد. 
غلامرضا ســعادت به ایرنا افزود: اردوی آماده سازی تیم 
ملی نوجوانان از ۲3 آذرماه در مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب 

تهران آغاز شده و به مدت ۲1 روز ادامه خواهد داشت. 
وی اضافه کرد:پیش از این نیز شهلا محمودی بانوی دونده 
قزوینی به همراه چهار بانوی ورزشکار دیگر از سایر استان ها 

به این اردو فراخوانده شده بود. 

»سیروس تیموری« پیشکسوت کشتی زنجان از خودش می گوید:

یک اتفاق و تشک کشتی

عصرملّت- کشتی ورزش اول این مرز و بوم است. در واقع می توان 
گفــت، ورزش هایی که دارای روح پهلوانی هســتند، از دیرباز اهمیت 

ویژه ای در تاریخ و فرهنگ این دیار کهن داشته اند. 
ورزش قدیمی و اصیل کشــتی در جای جای سرزمین مان با رگ و 
ریشه مردم عجین بوده و زنجان هم از این قاعده مستثنی نبوده است. 

چه گوش شکسته ها و چه پهلوانان و قهرمانانی که خاک این ورزش 
را نخوردند تا این رشته ورزشی کهن به جایگاهی برسد که در دنیا این 

ورزش را با نام نامی ایران بشناسند.
همه چیز برای من از یک اتفاق شــروع شد. در نوجوانی و در سال 
1338 برای تماشای مسابقه کشــتی که بین شهرستان زنجان و باشگاه 
پولاد تهران برگزار می شــد، در محل مسابقه که در دبیرستان شریعتی 
کنونی بود حضور پیدا کردم و با تماشــای این مســابقه بود که علاقه 
من به این ورزش ســنگین شــکل گرفت. در آن زمان ورزش زنجان 
 خلاصه می شــد، در دومیدانی، کشــتی، ورزش زورخانه ای و والیبال 

در زمین خاکی. 
آن موقع محلی در سبزه میدان اختصاص به تمرین کشتی داشت که 
بنده آنجا ثبت نام کردم و به مربیگری مرحوم حســن اشراق و مرحوم 
حســن شیخی که از قهرمانان نامی کشور بودند به تمرین پرداختم و با 

استعدادی که داشتم هر روز پیشرفت می کردم. 
در اسفند ســال۴1  برای مسابقات دوســتانه که در شهرستان های 
رشت و بندرانزلی انجام می شد اعزام شدیم که من در وزن ۵7 کیلوگرم 
انتخاب شده بودم و تجربه بسیار خوبی برایم بود. در سال۴۲ هم جهت 
انتخابی قهرمانی کشــور در تهران شــرکت کردم. در آن زمان زنجان و 

تهران جزء استان مرکزی بودند. 
در این مســابقات آقایان مهدی گلشنی و مرحوم حسن اشراق مقام 
خوبی کســب نمودند و من که در وزن۵7 کیلوگرم شرکت کرده بودم، 
توفیق چندانی نداشــتم. ذکر این نکته هم ضروری اســت که آن زمان 
امکاناتی که در زنجان داشتیم، اصلا قابل مقایسه با تهران و حتی خیلی 

از شهرهای دیگر نبود. 

در غیر این صورت خیلی موفقیت های بیشتری نصیب مان می شد. 
بین سال های ۴1 تا ۴۵ در مسابقات مختلفی که در سطح  زنجان برگزار 
می شــد و قهرمانی و مدال های مختلف کســب کردم. در سال 13۴۴ 
تمرینات کشتی به دلیل کمبود شدید بودجه و نبود هیات کشتی به طور 
کل تعطیل شد. در این شرایط بنده با کمک دوستان دست به کار شدیم 

تا دوباره کشتی زنجان احیا شود. 
هر یک از ما کشتی گیران مبالغی جزئی پول جمع آوری و به کارگر 
باشــگاه که نظافت و نگهبانی محوطه را به عهده داشت، پرداخت می 
کردیم. به این ترتیب جوانان مشتاق کشتی به تمرینات بازگشتند. برای 
تشــویق کشتی گیران مســابقه ای بین زنجان و شهرستان بیجار ترتیب 

دادیم. 
به تدریج علاقمندان بیشــتری برای ثبت نام مراجعه کردند و کشتی 
زنجان رونق بیشتری به خود گرفت و کشتی گیران توانمند و ارزنده ای 

به جامعه ورزش کشور تحویل داده شد.
در این ســال بود کــه افتخار دریافت جایزه از ســوی فرماندار کل 
زنجان که آن موقع آقای نقابت بودند، نصیب این جانب شد. بالاخره در 
ســن۲۶ سالگی و در حالی که در اوج بودم و می توانستم چندین سال 
دیگر به ورزش ادامه بدهم به علت مشغله زیاد که فرصت تمرین را از 

من می گرفت، تصمیم گرفتم از کشتی خداحافظی کنم. 
از آن زمان به بعد هم به عنوان یکی از متعصبان به کشتی تمام اخبار 
کشــتی ایران و جهان را پیگیری کرده ام. بنده به عنوان یک پیشکسوت 
عرصه کشــتی برای تمام کشتی گیران ایران زمین به ویژه کشتی گیران 

زنجان آرزوی سربلندی و توفیق روزافزون دارم. 

عصرملّت- بیش از یک دهه اســت که اســتان 
زنجان در پومسه بانوان حرف برای گفتن دارد. بانوان 
پومســه رو این دیار بارها در میادین مختلف داخلی 
و خــارج در لباس تیم ملی برای کشــورمان افتخار 
به ارمغان آورده اند و در این راه شــاهد استقبال بی 

شمار از این رشته تکواندو بوده ایم. 
در راس این افتخارها اســتاد» نــگار مددخانی« 
جزوء نام هایی اســت که بارها با پیراهن تیم ملی و 
بعد از آن در قامت مربی تیم ملی نونهالان برای ایران 

صاحب افتخار شده است. 
در واقع نقشی که او در گسترش و معرفی بیش از 
پیش پومســه بین دختران نونهال و نوجوان داشته بر 
کسی پوشیده نیست. دیروز و امروز شاهد درخشش 
شاگردان او در میادین مختلف ملی بوده ایم که وقتی 
پای صحبت شــاگردانش می نشــینیم، همه از او به 
نیکــی یاد می کنند و دوســت دارند باز هم، در تیم 
ملی کنارشان باشد، اما افسوس که انتخاب مربیان در 

رده های مختلف ملی دوره ای است. 
سونا رزاقی، نرگس میناخانی،پرستو زینالی، زهرا 
سلیمانی و فاطمه سیدی جزوء نام هایی هستند که از 
زنجان در رده های مختلف ملی صاحب عنوان شده 
اند و نشــان داده اند زیر سایه استادشان هنوز حرف 

برای گفتن دارند. 
کســب عنوان ســومی در لیگ یک کشوری تیم 
پومســه زنجان به مربیگری نگار مددخانی و کسب 
مدال طلا توســط ســونا رزاقی در مسابقات جهانی 
تایوان بهانه ای برای گفتگو با آن ها در دفتر نشــریه 

»عصرملّت« شد:
در ابتدا مددخانی با اشــاره بــه موفقیت های تیم 
پوسمه زنجان در سال های متوالی با اتکا به بازیکنان 
بومی می گوید: این افتخار در ســال های گذشته و 
اکنون در حالی اســت که تیم مــا حامی مالی ندارد 
و مجبور هســتیم با تمامی کاســتی ها تیم را روانه 

مسابقات کنیم.
وی با اشــاره به وجود حامی مالی تیم های اول 
و دوم در رقابت های کشــوری در سال جاری می 
افزاید: پارس گیت و معراج دو تیم تهرانی با پشتوانه 
مالی در این رقابت ها قدم گذاشــته بودند و طبیعی 
بود که صاحب عنوان شوند. آن ها با بازیکنان جذب 
شــده از سایر اســتان ها وارد رقابت ها شدند و در 
نهایت تیم زنجان با اتکا به بومی ها عنوان ســوم را 

کسب کرد.
مربی تیم پومســه زنجان پیشــرفت های بانوان 
پومسه رو استان در چند سال اخیر را یادآور می شود 
و ادامه می دهد: عملکرد ورزشکاران نشان از روند 

رو به جلو این رشته ورزشی دارد. برای نمونه کسب 
مدال جهانی توسط پرستو زینالی نشان داد که کسب 
مدال پومســه روهایی همچون سونا رزاقی، نرگس 
میناخانی و سایران بی حساب نبوده است. مددخانی 
استقبال از پومسه بانوان در زنجان را مطلوب ارزیابی 
می کند و یادآور می شود: این در شرایطی است که 
بنده به عنوان مربی هیــچ گونه تبلیغی برای معرفی 
این رشــته نداشته ایم. شاید در ســال های گذشته 
کســب مدال های رنگارنگ در مسابقات آسیایی و 
جهانی باعث شــد تا این همه استقبال از پومسه در 

زنجان شود.  
مربی ســابق تیم ملی متذکر می شود: البته در این 
راه نقش رسانه های حائز اهمیت است، به طوری که 
در پررنگ کردن و معرفی بیشتر افتخارات این رشته 
ورزشی قدم برداشته اند. اعتقاد دارم این رشته برای 
معرفی هنوز جا برای کار دارد و هنوز باید و شــاید 

در شهرستان های استان معرفی نشده است.
وی در صحبــت هایش به برگزاری اســتاژهای 
تکواندو در انزلی، قزوین، رشت و خوزستان اشاره 
می کند و با ابراز تاســف می گوید: استان ها دیگر 
برای رشــد و ارتقاء پومسه برنامه ریزی کرده اند و 
از بنده بارها دعوت می کنند، اما در اســتان خودمان 

هنوز شهرستان ها سوت و کور حرکت می کنند. 
مددخانی با یادی از گذشته ای که برای یاد گرفتن 
این رشته جدید ســختی های راه را به جان خریده 

بود، بیان می کند: ما برای کسب مدال های رنگارنگ 
در میادین آســیایی و جهانی زحمت کشــیده ایم و 
اکنون مزد زحمات مان را می بینیم. هنوز هم اعتقاد 
دارم برای کســب مدال باید تلاش کنیم و این یک 
اصل در کار ما است. در آن سال های شروع به کار، 
استاد عطایی، رئیس سابق هیات استان از ما حمایت 

کردند و در ادامه این حمایت ها تداوم داشت.
وی با اشاره به کسب مدال طلای سونا رزاقی در 
مسابقات آســیایی و دو مدال برنز پرستو زینال زاده 
در مسابقات جهانی بیان می کند: ادامه مسیر موفقیت 
ها باعث شــده تا نگاه تخصصــی به بحث آموزش 
داشته باشیم و هم اکنون در سالن مرادخانی شهرک 
اندیشه زنجان کلاس ها را دنبال می کنیم. علاوه بر 
این کلاس های آموزشــی نیز در خانه تکواندو زیر 

نظر سونا رزاقی برگزار می شود. 
زحمات استاد

ملی پوش تکواندو که اخیــرا صاحب مدال طلا 
در مسابقات جهانی شده است، موفقیت های پومسه 
بانوان اســتان زنجان را مرهون تلاش های استادش 
می داند و می گوید: مددخانی برای رشــد و معرفی 
پومســه در زنجان زحمات زیادی کشــیده است و 

اکنون شاهد به بار نشستن زحمات هستیم.
ســونا رزاقی که سال ها در رده های مختلف تیم 
ملی حضور داشته است، بیان می کند: حمایت مربی 
از تیم یک ضرورت اســت که این امر در تیم پومسه 

محقق شــده اســت و این در حالی اســت که ما از 
نبود حامــی مالی رنج می بریم. البته این امر موجب 
ناامیدی تیم نشده است و متکی به خودمان بوده ایم.
وی حمایت های اولیا تکواندوکاران را از تیم در 
اعزام به مسابقات را یادآور می شود و ادامه می دهد: 
اگر بخش خصوصی وارد سرمایه گذاری در ورزش 

شود بالطبع نتیجه گیری تیم بیشتر خواهد شد. 
رزاقــی در این باره بیان می کند: بارها برای ورود 
اسپانسر به پومسه بانوان با مربی تیم وارد مذاکره شده 
ایم که متاســفانه راه به جایی نرسیده است. متاسفانه 
در استان زنجان بین صنعت و ورزش رابطه ای وجود 
ندارد و این یک گرهی است که هنوز باز نشده است.
این مربی با اشــاره به حضور سال قبل تیم زنجان 
به نام شــهرداری در رقابت های کشــوری و کسب 
کاپ بیان می کند: با و.جود اینکه به نام شــهرداری 
در رقابت ها شرکت کردیم، متاسفانه حامی تیم هیچ 
گونه حمایتی از ما نکرد و جالب اینکه حاضر نشدند 

کاپ را بگیرند. 
وی بــا اعلام اینکه در ایــن رقابت ها ۲۶ میلیون 
تومان از هزینه های مربی و خود بازیکنان در رقابت 
های لیگ برتر شرکت کرده بودیم، می گوید: رایزنی 
ها و نامه نگاری های هیات اســتان با شهرداری بی 
نتیجه بود. با این وجود شــهرداری زنجان و شورای 
اســلامی شــهر به تعهدات مالی خود در قبال تیمی 
که به نام آن در رقابت ها شــرکت کرده بودیم، عمل 

نکرده است. 
به گفته رزاقی، این در شرایطی است که در برخی 
از اســتان ها بخش خصوصی یک پای ثابت ورزش 
است و ورزشــکاران حمایت مادی می شوند و این 

در بالا بردن انگیزه تیمی تاثیر دارد. 
ملــی پوش باســابقه تیم ملی گرایش به ســمت 
پومســه را در زنجان چشمگیر می داند و می گوید: 
همیــن نگاه به ورزش بخصــوص تکواندو موجب 
شــده تا کلاس ها به دو شکل آموزشی و تخصصی 
برگزار شــود. از بین نفرات، برای حضور در کلاس 
تخصصــی غربالگیــری می کنیم تــا آموزش های 
تخصصی را در ســالن دیگری دنبال کنند. این مسیر 
موجب می شــود تا پومســه روهای قدری را برای 

حضور در میادین تربیت کنیم.
وی که از ســال ۲۰1۰ عضو ثابت تیم ملی است، 
با اشــاره به برنامه ریزی سایر استان ها برای ارتقاء 
جایگاه خود عنوان می کند: در اســتان زنجان به جز 
مرکز اســتان و ابهر پومسه چندان مشتری ندارد، هر 
چند در کیوروگی فعالیت هایی در سایر شهرستان ها 

می شود.  

گفتگوی »عصرملتّ« با ملی پوش دیروز و امروز تکواندو:

پومسه بانوان زنجان، حامی مالی ندارد 

یادها و خاطره ها 

عصرملّت-  نایب  رئیس هیات جودو استان زنجان گفت: 
تیم اعزامی جودو بانوان اســتان زنجان به رقابت های المپیاد 
نخبگان ورزشــی کشور در رشــته جودو از عملکرد خوبی 

برخوردار بودند. 
مریم بابایی به ایســنا بیان کــرد: رقابت ها المپیاد نخبگان 
ورزشــی کشور در رشته جودو دختران به میزبانی یزد برگزار 
شــد که تیم دختران جودو اســتان زنجان توانست یک مدال 
برنز در وزن منفی ۵۰ کیلوگــرم و دو عنوان پنجمی را از آن 

خود کند. 
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 عصر ملّت - معاون بهداشــت دانشــگاه علوم پزشکی 
استان زنجان گفت: کنترل و درمان بیماری ایدز سنگ بزرگی 
درکشور و استان برداشته شده، این حرکت بزرگ در دنیا نیز 

انجام شده و علائم خوبی را نشان می دهد. 
 دکتــر محمدرضا صائینی ، در همایش اصول پیشــگیری 
و کنتــرل HIV  بــا بیان اهداف و اپیدمیولــوژی اچ آی وی 
در جهان، ایران و اســتان افزود: در دهه 8۰ موج اول شــیوع 
بیماری ایدز را در کشور از طریق سرم ها و فاکتورهای خونی 
آلوده که از فرانسه وارد شــد، تجربه کردیم و موج دوم این 
بیماری در افراد معتاد تزریقی، کســانی که از ســرنگ واحد 

استفاده می کردند شروع شد. 
وی ادامه داد: در آن دوره درراستای کاهش آسیب، متادون 
درمانی به عنوان اولین و مهمترین عامل واردکشــور شد، با 
وجود موج دوم درکشــور؛ موج ســوم ازطریق رواج روابط 
جنســی واردکشور شد؛ تا حدی توانستیم موج دوم را کنترل 

کنیم، ولی موج سوم شیوع ایدز شتابان وارد کشور شد.
معاون بهداشــت دانشــگاه علوم پزشــکی استان زنجان  
با اشــاره به اســتراتژی ده گانه برای کنتــرل ایدز یکی از 
راهبردهای اصلی این اســتراتژی را پیدا کــردن افراد ایدز 
مثبــت و درمان آنها و نیز آموزش و کنترل بیماری از طریق 
این افراد عنوان کرد و افزود: شناسایی افراد ایدز مثبت یک 
راهبرد کلیدی است، بر طبق دستور العمل سازمان بهداشت 
جهانی، اگر  9۰ درصد افراد ایدز  مثبت را پیدا کنیم و تحت 
درمان قرار دهیم، می توانیم شــیوع ایــن بیماری را به زیر 
۲۰۰ برســانیم و اگر این اتفاق بیفتد در سال ۲۰3۰ مبتلایان 
به ایدز به ۵۰۰ هزار نفر کاهش می یابند؛ در غیر اینصورت 
شــیوع بیماری به ۲و نیم میلیون نفر می رسد که  غیر قابل 

کنترل و درمان می شود. 
دکتــر صائینی در ادامه بابیان اینکه وضعیت دنیا در ســال 
۲۰18 بر طبق نمودار شــیوع بیماری و با اقداماتی که از سال 
۲۰۰۰ شروع شده و اهداف و استراتژی هایی که تعیین شده،  
انحنای رو به پایین را نشان میدهد، یعنی تاثیرات مثبت خود 

را گذاشته است .
وی افزود: باپیاده کردن برنامه استراتژیک 9۰ درصد، میزان 
مرگ نیز به 3۰۰ هزار نفر می رســد در غیر این صورت  این 

میزان به دو میلیون و 1۰۰ هزار نفر می رسد. 
رئیس مرکز بهداشــت استان با اعلام آخرین آمار مبتلایان 
ایدز گفت: درســال ۲۰17 در دنیا 3۶ میلیون و 9۰۰ هزار نفر 
با ایدز زندگی می کنند و یک میلیون و 8۰۰ هزار نفر اچ آی 
وی مثبــت و موارد مرگ نیز9۰۰ هــزار نفر یعنی 1۴ درصد 

گزارش شده که افزایش را نشان می دهد .
وی با اشــاره به اینکه درگذشــته، وقتی فــردی با علایم 
ایدز  شناسایی می شــد، ابتدا تحت کنترل قرارمی گرفت و 
بعددرمان برای این فردشــروع می شــد و ممکن بود فرد ده 
ســال در آلودگی ایدز  قرار داشــته باشد ولی درمان برای او 
انجام نمــی گرفت، افزود: ولی الان بــه محض اینکه فرد با 
علایم  اچ آی وی مثبت شناســایی می شود،  درمان برای او 
انجام میگیرد و این اقدام موثر واقع شده و آمار نشان می دهد 

درحال حاضر در جهان، در ســال ۲۰17؛ 3۶ میلیون و 9۰۰ 
هزار نفر اچ آی وی شناســایی شــده، یعنی 18 درصد میزان 
رشــد منفی در بیماری و 3۴ درصد نیز در رشد منفی میزان 

مرگ را نشان می دهد .
وی افزود: از ســال ۲۰۰۰ و شروع برنامه 9۰ درصد آمار 
گزارش شــده از سازمان بهداشــت جهانی، 3۶ درصد رشد 
منفی بیماری و 38 درصد نیز رشــد منفی در میزان  مرگ را 

نشان می دهد .
دکتر صائینی کشــور های قاره سیاه را  آلوده ترین منطقه 
در جهان  به بیماری ایــدز با ۲۵ میلیون و 7۰۰ هزار نفر نام 
برد و افزود: تا سال ۲۰17 سیر نزولی در موارد ابتلا به اچ آی 
وی مثبت و نیز مرگ ناشی از این بیماری را داشتیم و  فردی 
که اچ آی وی مثبت دارد عمر 7۰ ســال به بالا  را می تواند 
تجربه کند و امیدواریم  تا ســال ۲۰۲۰ ؛ از 3۶ میلیون و 9۰۰ 
نفر، حدود 3۰ میلیون یعنی 9۰ درصد افراد را بر طبق برنامه 

استراتژیک تحت درمان قرار دهیم.
وی بــا بیان اینکه  7۵ درصد افراد در دنیا از بیماری خود 
مطلع هســتند تاکید کرد : سیاست کشور ما این بوده که افراد 
با در اختیار گرفتن  امکانات،  خودشــان را در زمینه ابتلا به 
این بیماری تســت کنند و همچنین از نیمه دوم سال جاری 
کلیه زنان باردار استان ابتلا به ایدز بررسی کردیم و اقدامات 

پیشــگیرانه را برای کودکان  متولد شده از آنان رایگان انجام 
دادیم. معاون بهداشت دانشگاه آموزش گروهی را در جهت 
پیشگیری از ایدز موثر دانسته و افزود: در این زمینه هم فکری 
و برخورد مناسب و نیز دوری از انگ و تبعیض  در برخورد 

با بیمار مبتلا به ایدز موثر است 
وی با ارائه گزارشــی از وضعیت شــیوع این بیماری در 
کشــور نیز افزود : درکشور ما الان ۵9 هزار و ۵31 نفر با اچ 
آی وی زندگــی می کنند و از این تعداد ۲۴هزار و  8۶۰ نفر 
یعنی ۴1 درصد شناســایی شــده اند و هنوز ۵9 درصد افراد 
شناســائی نشــده اند و ۵713 نفر تحت درمان مناسب قرار 

دارند.
رئیس مرکز بهداشــت استان با بیان اینکه امسال 11 مورد 
بیمار ایدز  شناســایی شده اســت؛ تصریح کرد : تا سال 9۶ 
دراســتان زنجان  1۰1 مورد پرونده بیماری ایدز  شناســایی 
شده است و از این تعداد 9۵  مورد تحت درمان قرار دارند. 
وی پوشش درمانی بیماری را درمنطقه خاورمیانه و شمال 
افریقــا ۵3 درصد و درکشــورایران  ۵8 درصد عنوان کرد و 
دراین زمینه استان زنجان را برای بیماران زنده تحت مراقبت 

و دارای پرونده فعال در مراکز مشاوره 9۴ درصد برشمرد.
دکتر صائینی رضایت فرد، محرمانه بودن، انجام آزمایش 
با مشــاوره، انجام آزمایش تایید کننده برای تســت سریع 

مثبت و انتقال فرد به خدمات پیشــگیری، درمان و مراقبت 
را ۵ اصل مهم برای انجام مشــاوره و انجام آزمایش بیماری 
اچ آی وی برشمرد و  اقدامات پیشگیری، مراقبت و درمان 
در اســتان را فراهم شــدن امکانات دسترسی به آزمایشهای 
ســریع درتمام شهرستان ها و مراکز خدمات جامع سلامت، 
ایجــاد کلیــه امکانات وصل آزمایش ســریع بــه خدمات 
آزمایشی تایید کننده، ارائه رایگان درمان های جدید بر طبق  
اســتاندارد کشــوری را عنوان نمود  و همچنین  راه اندازی 
مراکز مشــاوره بیماریهای رفتاری در شهرستانها ی زنجان، 
ابهر، خرمدره و خدابنده؛ راه اندازی خط تلفن 18۰۲ جهت 
مشاوره و راهنمایی در خصوص بیماری های رفتاری بویژه 
در زمینه ایدز انجام مشــاوره و تســت ایدز در کلیه مراکز 
خدمات جامع ســلامت شــهری و روســتائی؛ راه اندازی 
باشــگاه مثبت جهــت حمایت های روانــی و اجتماعی از 
افراد مبتلا و خانواده های آنها؛ اجرای برنامه های آموزشی 
و اطلاع رســانی عمومی ،اجرای برنامه های آموزشــی در 
مدارس و دانشــگاه ها، ارائه خدمات تشــخیصی مراقبتی و 
در مانــی بصورت رایگان و راه اندازی اتوبوس ایدز  جهت 
ارائه خدمات مشــاوره ای و آزمایش گاهی بصورت سیار و 

رایگان را از دیگر اقدامات برشمرد .
رئیس مرکز بهداشت استان وضعیت اچ آی وی در ایران تا 

پایان شهریور ماه امسال را نیز تشریح و افزود: تعداد موارد اچ 
آی وی شــناخته شده 38۴7۴ نفر و تعداد موارد مبتلا به ایدز 
1۵۵۰۰ نفر و تعداد موارد فوت را  بیش از 13۶  نفر بیان کرد 
و توزیع جنســی مبتلایان به اچ آی وی 1۶ درصد زنان و 8۴  
درصد مردان را شــامل می شود و سهم راه های انتقال امسال 
نســبت به سال 9۶ با تغییر الگوی انتقال به اعتیاد تزریقی  از 

روابط جنسی  عنوان کرد.
وی در گزارشی وضعیت استان زنجان را  تا ۲۰ آذر امسال 
بر طبق آمار گروه پیشــگیری و مبارزه با بیماری های واگیر 
دار استان  ۲18 نفر اچ آی وی شناسایی شده و 8۵ نفر فوت 
بر حسب جنس 18 درصد زنان و 8۲ درصد مردان راه انتقال 

هم اعتیاد تزریقی ذکر کرد .
 در ایــن همایش همچنین متخصصــان عفونی ، عفونی 
اطفال و زنان و زایمان  به صورت تخصصی مباحث، اصول 
تشــخیص و مدیریــت مراقبت و درمان افــراد مبتلا به اچ 
آی وی در نوجوانان و بزرگســالان، پیشــگیری و مدیریت 
مواجهه های شــغلی، مراقبت و درمان عفونت همزمان سل 
و اچ آی وی، اصول تشــخیص و مدیریت مراقبت و درمان 
افــراد مبتلا به اچ آی وی در کودکان، پیشــگیری از انتقال 
ایدز از مادر به نوزاد ، پیشــگیری و مدیریت مواجهه های 

غیرشغلی بیان کردند.

عصرملّت - رییس دانشــگاه علوم پزشــکی زنجان 
گفت: اتفاقات بســیار خوبی در یک  ماه اخیر در حوزه 
ســلامت اســتان از جمله کلنگ زنی بیمارســتان ۲۲۰ 
تختخوابی خدابنده در نهمین ســفر وزیر بهداشــت به 

استان رخ داده است. 
دکتر پرویز قزلباش در کارگروه تخصصی ســلامت 
و امنیت غذایی استان که به ریاست سرپرست معاونت 
سیاســی، امنیتــی و اجتماعی اســتانداری زنجان و با 
حضور ادارات و ســازمان های مرتبط در ســالن پیامبر 
اعظم )ص( استانداری زنجان برگزار شد، شاخص کل 
تخت در اســتان را حدودا ۶1/1 برشمرد و افزود: این 
نســبت در رابطه با کشــور که متوسط اش حدود ۶/1 

است وضعیت متوسطی است.
وی تصریح کرد: براســاس نقشه راه درمان که اخیرا 
برای سال 1۴۰۴ ابلاغ شد، تعداد تخت های ما از 173۰ 
به بالای 33۰۰ ارتقاء خواهد یافت و شاخص تخت در 
منطقه خدابنده با 18۶ هزار نفر جمعیت، هشت درصد 

بوده است، یعنی نصف استانداردی که در کشور است، 
و نســبت به خود اســتان هم پنجاه درصد اســتاندارد 

استان را دارد.
مدیر ارشد دانشگاه علوم پزشــکی استان زنجان با 
بیان اینکه در شــرایط موجــود، مجلس و دولت خیلی 
تمایل به ایجــاد تعهدات جدید ندارنــد و پروژه های 
عمرانــی با دقت نظر بیشــتر و وســواس مورد بحث 
اســت، اظهار داشــت: به خاطر همین شاخص ها بود 
که بــا کلنگ زنی بیمارســتان ۲۲۰ تختخوابی خدابنده 
موافقــت کردند و با توجه به رشــد جمعیتی تا ســال 
1۴۰۴، شاخص در خدابنده به 7/۲ و بالاتر از آن ارتقا 

خواهد یافت.
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی زنجان با اشــاره به 
بهره بــرداری از تخت هــای دیالیز انجمــن حمایت از 
بیماران کلیــوی زنجان، افزود: این بهره  برداری از این 
جهت ارزشمند اســت که مردم استان مشارکت بسیار 
جدی در حوزه سلامت خودشان دارند و در این راستا 

خیریه ها نیز از نهادهایی هســتند کــه حضور مردم و 
مشارکت شــان در حیطه ســلامت خودشــان را نشان 

می دهند. 
دکتــر قزلباش به پنجمین ســفر پزشــکان در قالب 
جهادگران ســلامت به مناطق محروم اســتان اشاره و 
اظهار داشــت: در این ویزیت ها حدودا ســی الی سی 
و پنج پزشــک متخصص و فــوق تخصص به صورت 
جهادی و کاملا رایگان حضور می یابند و اخیرا در این 
گروه دانشــجوها، پرستاران و ماماها نیز حضور داشتند 

و به صورت رایگان به ارائه خدمات پرداختند.
وی اقــدام دیگــر را راه پیمایی اربعین در اســتان 
برشــمرد و افزود: حدودا پنجاه نفر از کادر پزشــکی، 
پرستار، ماما و تکنسین فوریت های پزشکی به صورت 
داوطلبانه با استقرار در مسیر راه پیمایی و سامرا، هزاران 

زائر را مداوا کردند.
مدیر ارشــد دانشگاه علوم پزشکی زنجان همچنین به 
تشکیل مجامع سلامت در اســتان اشاره و تصریح کرد: 
دور اول این مجامع تمام شــد و دور دوم در شهرستان ها 
برگزار می شود که خوشــبختانه حرکت، حرکت خوبی 
بود و با مشــارکت شهرستان ها و استقبالی که خود مردم 
می کنند و می توانند با مشارکت در اولویت بندی ها، نظرات 
را خودشــان مطرح کنند که به دنبال آن 3۶ کانون محله 
تشکیل شده که  هدف اصلی در این کانون ها این است که 
مردم خودشان در بحث سلامت خودشان مشارکت کنند. 
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان با تاکید بر 
اینکه کانون فقط برای دانشگاه نیست، خاطرنشان کرد: 
این ظرفیــت برای همــه ادارات، ارگان ها و نهادهایی 

است که در حیطه سلامت فعال هستند.
در این کارگــروه ضمن پیگیری مصوبات جلســه 
قبلی، نحوه برگزاری دومین مجمع ســلامت اســتان، 
برنامه های اعضای کارگروه ســاغ در چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی با رویکرد حوزه سلامت، طرح 
بســته وزارتی و استانی در خصوص سکته حاد مغزی، 
برگزاری سومین همایش بین المللی و بیست و یکیمین 
همایش ملی بهداشت محیط در دانشگاه علوم پزشکی 
زنجان به منظــور هماهنگی و همکاری دســتگاه های 

اجرایی بیان شد. 

عصرملّت - طرح امداد زمســتانی مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشــکی استان زنجان با اعلام 
آماده باش به ۵۵ پایگاه شــهری و جاده ای و اورژانس 

هوایی از ببست و دوم آذرماه در زنجان آغاز شد.
پایگاه خبری و اطلاه رسانی وب دا - زنجان، رییس 
مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی دانشگاه 
علوم پزشــکی اســتان زنجان با اعلام این خبر افزود: 
طــرح امداد زمســتانی اورژانس 11۵ اســتان زنجان 
همزمان با اورژانس کشور از امروز  آذرماه آغاز شد و 
در این طرح تمام پایگاه های شــهری و جاده ای استان 
آماده ارائه خدمات به همشــهریان و مســافرین عزیز 

خواهند بود.
دکتر اصغر جعفری روحی اظهار داشت: تعداد ۴۰۰ 
نفراز پرســنل فوریت های پزشکی آماده ارائه خدمات 
در طرح زمســتانی بوده و تمهیدات لازم در خصوص 
فراخوان نیروهای خارج از شــیفت جهــت مقابله با 

شــرایط بحرانی مرتبط با برف و سرما نیز انجام شده 
است.

وی افزود: تمامی آمبولانس های این مرکز خصوصا 
آمبولانس هــای کمک دار به تجهیزات فنی زمســتانی 
شــامل: زنجیر چرخ، ضدیخ، وسایل گرمایشی مجهز 
شده اند و آماده انجام ماموریت در مناطق و پایگاه های 

کوهستانی می باشند.
رئیس اورژانس 11۵ استان بیان نمود: هماهنگی های 
لازم با مراکز درمانی و بیمارستان های استان نیز جهت 
پذیرش بیماران و مصدومین حوادث ناشی از حوادث 

ترافیکی و زمستانی انجام شده است.
همچنیــن اورژانس هوایی اســتان نیز آمــاده انجام 
ماموریت در مناطق صعب العبور و روســتاهای محصور 
در برف و نجات بیماران و مصدومین اورژانسی می باشد.
طرح امداد زمســتانی اورژانس زنجان تا ۲۲ اسفند 

ماه 1397 ادامه خواهد داشت.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان:

امسال شاهد تغییر الگوی انتقال HIV به اعتیاد تزريقی هستیم 

رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی استان زنجان:

در يک  ما ه  اخیر اتفاقات بسیارخوبی در حوزه سلامت استان رخ داده است

توسط مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان زنجان:

آغاز طرح امداد زمستانی


